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Z MĚSTA
Milí Vracovjáci, 
léto uteklo jako ta pověstná voda, před 
námi je pestrobarevný podzim. Dovolte 
mi, abych se ještě na  malý okamžik právě 
do  horkých ledních dnů vrátil. Konkrétně 
k  premiérovému ročníku Srpnové noci pro 
všechny generace. Jsem opravdu velmi rád, 
že se tuto akci, na které se představily místní 
(a nejen místní) legendární kapely a kterou 
jsem nosil v  hlavě už hodně dlouho, poda-
řilo úspěšně uspořádat. Všem, kteří se na ní 
jakkoliv podíleli, patří ještě jednou velké 
poděkování! Hojná návštěvnost a  mnoho 
pozitivních ohlasů je tím nejlepším ukaza-
telem, že by nemělo zůstat pouze u premié- 
rového ročníku. S  ohledem na  plánovanou 
výstavbu Obecního domu na náměstí Míru, 
kdy se toto prostranství na  čas promění 
v jedno velké staveniště, budeme muset pro 
pořádání hledat jinou vhodnou variantu. 
Tady asi nejednoho z  Vás napadne přírod-
ní areál Březíčko. Vždyť se tu v  minulosti 
taneční zábavy naprosto běžně pořádaly. 
Jenže… Co bylo, bylo. Březíčko, jak ho zná-
me teď, už v mnoha ohledech pro pořádání 
společenských akcí absolutně nevyhovu-
je. V  havarijním stavu je oplocení včetně 
vstupní brány, zázemí naprosto nesplňuje 
požadavky dnešní doby, nevyhovující jsou 
sociálky, chybí kanalizace… Problémů by 
zde člověk napočítal víc než dost, ale ty jsou 
přece od toho, aby se řešily! Snahou součas-
ného vedení města jednoznačně je, tento 
přírodní areál kompletně revitalizovat, aby 
se zde opět mohly setkávat a bavit všechny 
generace. Byť to na první pohled není vidět, 
tak v  tomto směru jsme už také podnikli 
několik důležitých kroků. Vůbec ten nej-
důležitější spočíval ve  vypořádání majet-

kových vztahů. V  době, kdy bylo Březíčko 
vybudováno, se totiž příliš neřešilo, jestli 
jsou pozemky, na nichž se nachází, městské, 
soukromé či státní. Nové geodetické zamě-
ření ukázalo, že nezanedbatelná část areálu 
zabírá kromě městských i pozemky Lesů ČR. 
Nejenže jsme tedy museli státnímu podni-
ku zaplatit poplatek za neoprávněné užívá-
ní jeho pozemku (naštěstí na základě platné 
legislativy jen tři roky zpětně, což znamena-
lo několik málo desítek tisíc korun). Stáva-
jící areál navíc bude nutné hned ze tří stran 
o několik metrů zmenšit. Ještě letos bychom 
chtěli nově vytýčené Březíčko, které se bude 
nacházet už jen výhradně na  městských 
pozemcích, nově oplotit. Rozpočet města 
na letošní rok s touto investicí počítá. V sou-
časné době se také pracuje na  projektové 
dokumentaci k  odkanalizování Březíčka. 
Tady je nutné zmínit, že napojení je z tech-
nických důvodů možné až v ulici Sportovní, 
z velké části kanalizace povede přes pozem-
ky již zmiňovaného státního podniku Lesy 
ČR. Další navazující práce by měly zahrno-
vat opravu vstupu, vybudování nových toa-
let, nového zázemí v podobě bufetu, opravu 
pódia, tanečního parketu, osvětlení areálu 
a ve finále pak instalaci nových laviček a sto-
lů. O  skutečnosti, že při revitalizaci areálu 
budou do hry vstupovat nejrůznější normy, 
požadavky hygieny, hasičů a souhlasná sta-
noviska mnoha dalších dotčených institucí, 
se snad ani rozepisovat nebudu. Bylo by to 
nadlouho. U  městské investice to zkrátka 
a  dobře jinak nejde. Z  výše uvedeného lze 
vydedukovat, že revitalizace Březíčka tak, 
aby tento přírodní areál vyhovoval veškerým 
standardům dnešní doby a  mohli jsme jej 
bez problémů zkolaudovat, nebude během 

na  krátkou trať. O  značné finanční nároč-
nosti ani nemluvě. Na druhou stranu vhod-
ný areál našemu městu citelně chybní a byla 
by dle mého opravdu velká škoda, nechat 
Březíčko bez povšimnutí úplně dožít… Před 
námi bude ještě mnoho a mnoho práce, ale 
pevně věřím, že jednou budeme ve Vracově 
na tento areál pyšní a rádi se zde budeme při 
nejrůznějších kulturních a  společenských 
akcích setkávat. Teď už se s  chutí ponořte 
do  dalšího čtení podzimního čísla Vracov-
ského zpravodaje. Zpravodaje, jehož spo-
lutvůrci jste právě Vy, občané našeho města 
a díky čemuž je opět plný zajímavých člán-
ků, fotografií, postřehů a vzpomínek. 

Přeji Vám pohodové podzimní dny, ať se 
Vám daří! 

Veřejná zasedání ZASTUPITELSTVA MĚSTA VRACOVA
Anonymizováno dle zákona č. 110/2019 Sb., o zpracování osobních údajů
Výpisy ze zasedání Zastupitelstva města Vracova, které do uzávěrky příspěvků zasedalo 2x dne 27. 6. 2024 a dne 26. 9. 2024  
a mimo jiné projednalo/schválilo:

Zastupitelstvo města Vracova
 –  schválilo 2. úpravu rozpočtu města Vracova za rok 2024 v sou-

ladu s  § 16 zákona č. 250/2000 Sb., o  rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů, a to rozpočto-
vá opatření č. 10 - 25.

 –  vzalo na  vědomí stanovisko Finančního výboru Zastupitelstva 
města Vracova k hospodaření města Vracova za rok 2023.

 –  vzalo na  vědomí zprávu o  výsledku přezkoumání hospodaření 

účetní jednotky Město Vracov za účetní období roku 2023 vypra-
covanou ověřovatelem AUDIT Brno spol. s r. o., IČ: 26243709, se 
sídlem Příkop 838/6, 602 00 Brno.

 –  schválilo závěrečný účet města Vracova za  rok 2023 dle § 43 
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, 
a vyjadřuje souhlas s hospodařením města Vracova za rok 2023 
bez výhrad.

 –  schválilo účetní závěrku města Vracova za rok 2023.



3

 –  vzalo na  vědomí varianty č. 1, 2 a  3 Plánu financování obnovy 
vodovodů a kanalizací v předloženém znění, tj.:

  -  variantu 1, která představuje kumulaci prostředků z  pach-
tovného 438.000 Kč (z  toho vodovod 50.000 Kč, kanaliza-
ce 388.000 Kč) a  dále vklad z  vlastního rozpočtu v  celkové 
výši 4.413.000 Kč (z  toho vodovod 1.835.000 Kč, kanalizace 
2.578.000 Kč),

  -  variantu 2, která představuje kumulaci prostředků z  pach-
tovného 438.000 Kč (z  toho vodovod 50.000 Kč, kanalizace 
388.000 Kč) a dále vklad z vlastního rozpočtu ve stejné výši, tj. 
438.000 Kč (z toho vodovod 50.000 Kč, kanalizace 388.000 Kč),

  -  a variantu 3, která představuje kumulaci prostředků z pach-
tovného 438.000 Kč (z  toho vodovod 50.000 Kč, kanalizace 
388.000 Kč) bez využití dalších zdrojů k financování PFO,

   a  schválilo plán financování obnovy vodovodů a  kanaliza-
cí ve  variantě 2, a  to s  tím, že tvorba proběhne intenzivněji 
za  situace, že opotřebení majetku bude alespoň za  polovi-
nou své teoretické životnosti a při růstu pachtovného na vyšší 
pokrytí tvorby plánu financování obnovy.

 –  vzalo na  vědomí žádost spolku Letní výcvikový tábor Soboň-
ky, z. s., IČ: 00351555, se sídlem Národní třída 2015/99, 695  01 
Hodonín na  změnu územního plánu města Vracova. Záměrem 
je na pozemcích parc. č. 5106 a 5105/6 v katastrálním území Vra-
cov (tzv. Soboňky) vymezit plochu občanského vybavení – sport 
(konání letních výcvikových táborů).

 –  podle ust. § 6 odst. 5 písm. a) a § 55a stavebního zákona rozhodlo 
o zastavení pořizované změny č. 2 Územního plánu Vracov. 

    Na  základě nálezu Ústavního soudu České republiky č. IV. ÚS 
938/22 ze dne 18. 8. 2023 odpadla povinnost města pořídit změ-
nu územního plánu podle ust. § 54 odst. 4 stavebního zákona. 
Požadavky občanů na  pořízení změny územního plánu, řešené 
změnou č. 2, budou prověřeny spolu s novými požadavky při další 
změně územního plánu.

   Obsahem změny č. 2 jsou následující požadavky:
  -  Prověřit možnost využití plochy P2 a na ni navazující plochy 

soukromé zeleně ZS, která byla zrušena rozsudkem Krajské-
ho soudu v Brně č. j. 65 A 5/2021 - 134, pro bydlení v rodinných 
domech.

  -  Prověřit možnost vymezit na pozemcích parc. č. 125/3 a 125/2 
v  obci a  katastrálním území Vracov plochu, která umožní 
výstavbu rodinného domu. V  současné době pozemky leží 
v  zastavěném území v  ploše vymezené Územním plánem 
Vracov jako plocha OM – občanské vybavení - komerční 
malá.

  -  Prověřit možnost vymezit na pozemcích parc. č. 747/3 a 747/4 
v  obci a  katastrálním území Vracov plochu pro výstav-
bu rodinného domu s  vinným sklepem. V  současné době 
pozemky leží v  ploše vymezené Územním plánem Vracov 
jako zastavitelná plocha Z20 - vinné sklepy RV, ve které není 
přípustná realizace stavby pro bydlení. 

 –  schválilo uzavření kupní smlouvy o  prodeji části pozemku 
parc. č. 2034/1 v obci a katastrálním území Vracov označené dle 
doposud nezapsaného geometrického plánu č. 3252-267/2024 
novým parc. č. 2034/71 – ostatní plocha o výměře 73 m2 za kupní 
cenu 520 Kč/m2 dle platného ceníku města Vracova, tj. celkem 
37.960 Kč, do společného jmění manželů XXX, jelikož tato část 
pozemku tvoří část vjezdu k  rodinnému domu čp. 1566 v  obci 
a katastrálním území Vracov; správní poplatek za podání návrhu 
na  vklad vlastnického práva do  katastru nemovitostí i  náklady 
za geometrický plán uhradí kupující.

 –  schválilo zveřejnění záměru prodeje pozemku parc. č. 5184/45 –  
ostatní plocha o výměře 624 m2, pozemku parc. č. 5184/55 – orná 
půda o výměře 1163 m2 a pozemku parc. č. 5184/68 – orná půda 
o  výměře 1301 m2 v  ul. Josefa Somra v  lokalitě Olšíčka v  obci 
a katastrálním území Vracov, a to za kupní cenu 1500 Kč + 21% 
DPH a za podmínek uvedených ve zveřejněném záměru v před-
loženém znění.

 –  schválilo udělení souhlasů města Vracova jako oprávněné-
ho z  předkupního práva věcného a  výhrady zpětné koupě dle  
čl. III. odst. 3.4 Kupních smluv uzavřených mezi prodávajícím 
Městem Vracov a  kupujícími stavebníky v  ul. Josefa Somra 
v lokalitě Olšíčka, se zřízením zástavních práv včetně případných 
ujednání souvisejících (zákaz zcizení a  zatížení) dle předlože-
ných zástavních smluv k zajištění úvěrů na financování výstav-
by rodinných domů na  pozemcích parc. č. 5184/23, 5184/20, 
5184/48, 5184/40, 5184/44 a 5184/61 v obci a katastrálním území 
Vracov. Platnost souhlasů se stanovuje do 30. 9. 2024. Nebude-li 
do  této doby uvedená zástavní smlouva předložena ke  vkladu 
práva do katastru nemovitostí, tento souhlas pozbývá platnosti.

 –  nepřijalo návrh usnesení: „Zastupitelstvo města Vracova si 
v souladu s § 84 odst. 4 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích vyhrazu-
je pravomoc rozhodnout a schvaluje výsledek výběrového řízení 
na  veřejnou zakázku malého rozsahu „Chodník Vracov Olšíčka, 
v  k. ú. Vracov“; kdy nejvýhodnější nabídku předložily Inženýr-
ské stavby Hodonín, s. r. o., IČ: 46983309, se sídlem M. Benky 
3320/12, 695  01 Hodonín s  nabídkovou cenou 277.825 Kč bez 
DPH (336.168,25 Kč vč. DPH) a schvaluje uzavření smlouvy o dílo 
na zhotovení díla „Chodník Vracov Olšíčka, v k. ú. Vracov“ s Inže-
nýrské stavby Hodonín, s. r. o., IČ: 46983309, se sídlem M. Benky 
3320/12, 695 01 Hodonín za nabídkovou cenu 277.825 Kč bez DPH 
(336.168,25 Kč vč. DPH).“

	 			(návrh	nebyl	přijat	pro	nedostatek	hlasů)

 –  nepřijalo návrh usnesení: „Zastupitelstvo města Vracova schva-
luje zveřejnění záměru prodeje pozemku parc. č. 1624 – orná 
půda o výměře 4655 m2 v obci a katastrálním území Žádovice spo-
lečnosti ZENERGO a. s., IČ: 29269661, se sídlem Šardice čp. 788, 
696 13 Šardice.“

   	(návrh	nebyl	přijat	pro	nedostatek	hlasů)

 –  vzalo na vědomí zprávu o splnění úkolu předloženou starostou 
města Vracova Mgr.  Petrem Fridrichem ve  věci jednání s  VSV, 
a. s. o  realizaci protierozních opatřeních na  pozemcích parc.  
č. 4520, 4209/97 a 4210/2 v katastrálním území Vracov.

 –  vzalo na  vědomí počet podaných žádostí ke  zveřejněnému 
záměru prodeje pozemků parc. č. 5184/45, 5184/55 a 5184/68 v ul. 
Josefa Somra v lokalitě Olšíčka v obci a katastrálním území Vra-
cov a schválilo způsob výběru z obdržených žádostí, a to tak, že 
v případě pozemků parc. č. 5184/45 a 5184/55 v k. ú. Vracov bude, 
vzhledem k více obdrženým žádostem, rozhodnuto losováním 
za  přítomnosti notáře, přičemž vylosováni budou k  oběma 
pozemkům i dva náhradníci. V případě pozemku parc. č. 5184/68 
v k. ú. Vracov, kdy byla obdržena pouze jedna žádost, bude roz-
hodnuto ve prospěch jediné obdržené žádosti. 

 –  schválilo uzavření kupní smlouvy mezi prodávajícím Městem 
Vracov a  kupující XXX, o  převodu pozemku parc. č. 5184/45 – 
ostatní plocha o  výměře 624 m2 v  obci a  katastrálním území 
Vracov za kupní cenu 1.500 Kč/m2 + DPH, tj. celkem 1.132.560 Kč 
vč. DPH do výlučného vlastnictví kupující XXX, a dále o zřízení 
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předkupního práva věcného pro Město Vracov na dobu 7 let ode 
dne vkladu vlastnického práva ve  prospěch kupující a  o  zříze-
ní výhrady zpětné koupě ve  prospěch Města Vracova jako prá-
va věcného na  dobu 7 let ode dne vkladu vlastnického práva 
ve prospěch kupující, přičemž výhrada zpětné koupě může být 
Městem Vracov uplatněna v případě, že bude osloveno v rámci 
sjednaného předkupního práva.

 –  schválilo uzavření kupní smlouvy mezi prodávajícím Městem 
Vracov a  kupující XXX, o  převodu pozemku parc. č. 5184/55 – 
orná půda o výměře 1163 m2 v obci a katastrálním území Vracov 
za kupní cenu 1.500 Kč/m2 + DPH, tj. celkem 2.110.845 Kč vč. DPH 
do výlučného vlastnictví kupující XXX, a dále o zřízení předkup-
ního práva věcného pro Město Vracov na dobu 7 let ode dne vkla-
du vlastnického práva ve prospěch kupující a o zřízení výhrady 
zpětné koupě ve  prospěch Města Vracova jako práva věcného 
na  dobu 7 let ode dne vkladu vlastnického práva ve  prospěch 
kupující, přičemž výhrada zpětné koupě může být Městem Vra-
cov uplatněna v případě, že bude osloveno v rámci sjednaného 
předkupního práva.

 –  schválilo uzavření kupní smlouvy mezi prodávajícím Městem 
Vracov a  kupujícími XXX a  XXX, o  převodu pozemku parc. č. 
5184/68 – orná půda o  výměře 1301 m2 v  obci a  katastrálním 
území Vracov za  kupní cenu 1.500 Kč/m2 + DPH, tj. celkem 
2.361.315 Kč vč. DPH do podílového spoluvlastnictví – každý id. ½ 
kupujících XXX a XXX, a dále o zřízení předkupního práva věcné-
ho pro Město Vracov na dobu 7 let ode dne vkladu vlastnického 
práva ve  prospěch kupujících a  o  zřízení výhrady zpětné koupě 
ve prospěch Města Vracova jako práva věcného na dobu 7 let ode 
dne vkladu vlastnického práva ve prospěch kupujících, přičemž 
výhrada zpětné koupě může být Městem Vracov uplatněna v pří-
padě, že bude osloveno v rámci sjednaného předkupního práva.

 –  schválilo udělení souhlasů města Vracova jako oprávněného 
z  předkupního práva věcného a  výhrady zpětné koupě dle čl. 
III. odst. 3.4 Kupních smluv uzavřených mezi prodávajícím Měs-
tem Vracov a kupujícími stavebníky v ul. Josefa Somra v lokalitě 
Olšíčka, se zřízením zástavních práv včetně případných ujednání 
souvisejících (zákaz zcizení a zatížení) dle předložených zástav-
ních smluv k zajištění úvěrů na financování výstavby rodinných 
domů na  pozemcích parc. č. 5184/60, 5184/28 a  5184/34 v  obci 
a  katastrálním území Vracov. Platnost souhlasů se stanovuje 
do 31. 12. 2024. Nebude-li do této doby uvedená zástavní smlou-
va předložena ke  vkladu práva do  katastru nemovitostí, tento 
souhlas pozbývá platnosti.

 –  schválilo 3. úpravu rozpočtu města Vracova za  rok 2024 v  sou-
ladu s  § 16 zákona č. 250/2000 Sb., o  rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů, a to rozpočto-
vá opatření č. 26 - 35.

 –  vzalo na vědomí příkaz k provedení inventarizace majetku měs-
ta Vracova ke dni 31. 12. 2024.

 –  schválilo přijetí účelové investiční finanční podpory - dotace 
ve  výši 1.900.000 Kč z  rozpočtu Jihomoravského kraje v  rámci 
dotačního programu: „Investiční účelové dotace pro jednotky 
sboru dobrovolných hasičů obcí (Výzva JSDH_V1_2024 Poříze-
ní nové cisternové automobilové stříkačky z  rámcové dohody 
č. j. MV-96379-1/PO-IZS-2023 ze dne 19. září 2023) “ na  realiza-
ci projektu „Pořízení nové cisternové automobilové stříkač-
ky z  rámcové dohody pro JSDH Vracov“ a  uzavření smlouvy  
č. JMK091601/24/OKH o  poskytnutí uvedené dotace s  Jihomo-
ravským krajem, IČ: 70888337, se sídlem Žerotínovo nám. 449/3, 
Brno. 

 –  schválilo dofinancování potřebné částky z rozpočtu města Vra-
cova na „Pořízení nové cisternové automobilové stříkačky z rám-
cové dohody pro JSDH Vracov“, za  podmínky získání dotace 
i z Ministerstva vnitra ČR.

 –  vzalo na  vědomí vyjádření Města Kyjova - Městského úřadu 
Kyjov k  žádosti města Vracova o  zajištění měření rychlosti při 
vjezdu do města Vracova ve směru od Vacenovic (zřízení stacio- 
nárního radaru ve  Vracově), kdy Město Kyjov – Městský úřad 
Kyjov žádosti nevyhoví.

 –  vydalo Obecně závaznou vyhlášku města Vracov č. 1/2024, 
kterou se zrušuje Obecně závazná vyhláška města Vracova č. 
1/2009, o stanovení koeficientu pro výpočet daně z nemovitostí

     (Od roku 2025 bude platit ve Vracově koeficient 1).

 –  schválilo v  souladu s  § 85 písm. b) zákona č. 128/2000 Sb., 
o  obcích, poskytnutí peněžitého daru ve  výši 100.000 Kč jako 
pomoc obcím a městům při odstraňování následků škody způ-
sobené tlakovou níží Boris - POVODNĚ 2024, a to městu Jeseník, 
IČ: 00302724, se sídlem Masarykovo náměstí 167/1, 790 01 Jese-
ník a uzavření darovací smlouvy na jeho poskytnutí.

Zpracovala: Lucie Křiváková
majetkoprávní referent MěÚ Vracov



5



6

V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

JUBILANTI
ČERVENEC
Mezihoráková Jarmila 92
Glacová Marie 90
Setinská Anna 88
Klimešová Marie 88
Kudláčová Ludmila 87
Somr Tomáš 86
Kudrová Marie 85
Melichárková Ludmila 83
Nykl Miroslav 83
Mívaltová Marie 82
Mrkývková Božena 80
Všetulová Jarmila 80
 
SRPEN 
Šesták Zdeněk 93
Mrkůsová Marie 91
Zavadilová Marie 91

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Karlínová Marie 89
Vašíček Jakub 86
Fridrich Vladimír 86
Mezihorák František 85
Klímek Jaroslav 85
Kadlecová Jiřina 85
Sečková Marie 84
Setínský Květoslav 84
Mezihoráková Ludmila 83
Spáčilová Ivanka 83
Lukeš Miroslav 83
Pohanka Jan 83
Fridrichová Anna 82
Mezihorák Zdeněk 82
Mičulková Jaroslava 81
Pašková Alena 80
 
 

VÝROČÍ SVATBY
PLATINOVÁ SVATBA 70 LET
ČERVENEC
Miroslav a Marie Ondrůškovi

DIAMANTOVÁ SVATBA 60 LET
Jan a Marie Varmužovi
Vojtěch a Dana Škarečtí

ZEMŘELÍ
Vladimír Raiskup, Magdalena Černá, Petr Bureš, Jana Schneiderová,  
Oldřich Bednářík, Františka Hadamíková, Jiřina Šťastná, Radomír Gasnárek,  
Taťána Klukanová, Marie Bělíková
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ  – 28. září 2024

Alex	Raiskubová

Sofie	Brančíková

Jindřich	Šigut

Barbora	Petrů

Štěpán	Půček

Pavel	Goliáš

Rút	Studénková

Dominik	Mrkus

Foto:	Petr	Smékal
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Nově můžete u nás ve Vracově třídit použité kuchyňské tuky a oleje
nemusely veškeré zbytkové oleje a  tuky z  těchto pokrmů končit 
v záchodové míse nebo dřezu, je tu projekt Recykluj olej, do něhož 
se zapojilo i  naše město. Nově tak hned na  devíti místech ve  Vra-
cově najdete zelené nádoby (popelnice) určené právě na  třídění 

Papír, plast, sklo… Třídění základních druhů odpadů není pro drti-
vou většinu z nás v dnešní době už ničím neobvyklým. Co ale takové 
jedlé oleje a tuky? Asi každý z nás si sem tam dopřeje doma smaže-
ný sýr, řízek, hranolky nebo například nakládanou zeleninu. A aby 

Tuky a oleje nepatří do kanalizace!
Na třídění odpadu jsme si již všichni zvykli (nebo ale-
spoň většina z nás), třídíme papír, sklo, plast a  další 
suroviny. A co takové jedlé oleje a tuky? Ano, jsou to ty 
zbytky z pánve po smažení řízků, ale také olej z naklá-
daných sýrů či zeleniny, stejně jako ztužený tuk, zbytky 
sádla, másla, zkrátka veškeré oleje a tuky, používané 
v kuchyni, které by se po použití vyhodily či spíše vylily 
do výlevky v dřezu nebo WC.
Tam ovšem oleje a tuky v jakékoli podobě nepatří! Tuky 
a oleje totiž v kanalizaci zchladnou a společně s dalším 
drobným odpadem vytváří na stěnách potrubí povlak, 
který může časem vést až k ucpání kanalizace. Ve vět-
ším množství pak tuky samozřejmě představují značný 
problém na čistírnách odpadních vod.

Vzhledem k tomu, že opotřebené tuky a oleje, zejména 
po tepelné úpravě mohou obsahovat škodlivé (zpravidla 
karcinogenní) látky, není vhodné ani jejich přidávání do 
krmiv pro domácí zvířata (tyto látky se k nám pak vrátí 
ať již v masu, vejcích či jiných produktech..)

Oleje a tuky nepatří ani do přírody, neboť zalepují 
půdu a škodí drobným organismům i rostlinám, totéž 
samozřejmě platí i v případě kompostu, kde zhoršují 
a zpomalují proces kompostování.

Třídit a sbírat lze jakýkoli olej a tuk, který zbyde po po-
užití v kuchyni, jako například:

- oleje a tuky ze smažení,
- oleje z marinád, nakládaných potravin,

z rybiček v oleji atd.,
- veškeré ztužené tuky, sádlo, máslo, 

ale i tuky např. z výpeku.

jedlé oleje a tuky

Co, jak a kam
třídit

Recyklujme 

Vytříděný tuk a olej se nejlépe shromažďuje do pou-
žitých PET lahví, např. od minerálky. Tyto obaly jsou 
zároveň nejvhodnější pro manipulaci a další zpracování. 
Naopak není vhodné sklo, ale ani původní plastové lahve 
od oleje, které jsou málo mechanicky odolné a olej se 
může při přepravě a manipulaci zbytečně vylít.

Aby třídění bylo pro Vás co nejsnazší a nejdostupnější, 
měly by být v blízkosti vašeho bydliště umístěny ozna-
čené kontejnery pro sběr opotřebených tuků a olejů, 
kam budete moci PET lahve s vytříděným olejem a tu-
kem ukládat.

www.recyklujolej.cz
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POZOR!
Do sběrných nádob naopak 

v žádném případě nepatří minerální 
oleje (motorový, převodový...) ani 
jakýkoli jiný odpad, např. prázdné 

lahve, komunální odpad apod.

vytříděného oleje 
Zpracování 

Shromážděný olej a tuk se dále zpracovává, nejprve se 
vylisuje z přepravních obalů (PET lahví), pak dochází 
k  jeho předčištění, kdy se oddělí jak nadrcený plast 
z obalů, tak i případné organické nečistoty (strouhan-
ka, zbytky pokrmů apod.). 
Plasty se předávají k dalšímu využití, organické příměsi 
pak mohou sloužit jako součást biomasy v bioplynové 
stanici.

Zodpovědné třídění a další využívání odpadních olejů a tuků je významným příspěvkem k cirkulární 
ekonomice, udržitelnosti a zachování planety včetně jejích zdrojů pro další generace. 

Po dalším zpracování na potřebnou čistotu je 
surovina využita nejčastěji jako příměs do biopaliv - 
a to jak do známé bionafty, tak v poslední době čím 

dál větší měrou v letecké dopravě, kde nahrazuje 
velkou část leteckého paliva

• ochrana přírody,
• cirkulární ekonomika,
• energetika

Velkým přínosem třídění a dalšího využívání opotřebených jedlých olejů a tuků z hlediska udržitelnosti je 
snížení spotřeby energetických surovin z neobnovitelných fosilních zdrojů.
Opakované použití olejů a tuků také snižuje nutnost pěstování plodin pro energetické účely a tím i zátěž pro 
životní prostředí (např. vytříděním 1,5 t oleje se ušetří výnos řepky z cca 1 hektaru). S tím souvisí i úspora 
energie, potřebné k vypěstování této suroviny, stejně jako snížení emisí, které by při této činnosti vznikly.

www.recyklujolej.cz

potravinářských tuků a olejů pro jejich další ekologické zpracování. 
Vytříděný tuk a  olej můžete do  těchto nádob vhazovat například 
v použitých PET lahvích. Vhodné naopak není sklo ani původní plas-
tové lahve od oleje, které většinou nejsou tolik mechanicky odolné. 
Do sběrných nádob naopak v žádném případě nepatří oleje mine-

rální, tedy převodové nebo motorové! Věřím, že tuto novinku ocení-
te a přispějete svou pověstnou trochou do mlýna k tomu, abychom 
byli k okolní přírodě šetrnější. Podrobný seznam devíti míst, kde je 
možné v našem městě použité kuchyňské oleje odevzdat, naleznete 
na www.recyklujolej.cz.

Petr Fridrich, starosta
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PARKOVÁNÍ
Před rokem jsem uveřejnil ve Vracovském zpravodaji článek, ve kte-
rém jsem se věnoval špatnému parkování vozidel na komunikacích. 
Rád bych dnes poděkoval všem, kteří si zbudovali na  pozemcích 
před svými domy nová parkovací místa a tím pomohli tento problém 
řešit. Jen za poslední rok se jedná o desítky nových parkovacích míst. 

Bohužel je stále dost řidičů, kteří nerespektují zákonná ustano-
vení uvedená v zák. č. 361/2000 Sb., kde § 25 odst. 3 tohoto zákona 
uvádí, že při stání musí zůstat volný alespoň jeden jízdní pruh široký 
nejméně 3 m pro každý směr jízdy; při zastavení musí zůstat volný 
alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro oba směry jízdy. 
Porušení může být sankciováno pokutou až do výše 2000 Kč. 

Krátce zde uvedu alespoň několik problémů, které špatně zapar-
kovaná vozidla způsobují:

-  komplikace při průjezdu vozidel integrovaného záchranného 
systému

- vznik bezpečnostních rizik pro účastníky silničního provozu
- vznik překážek v plynulosti dopravy
- znesnadnění údržby komunikací
 Neochota vyřešit parkování vozidla je také neohleduplným jed-

náním vůči ostatním účastníkům silničního provozu. O  kličkování 
mezi vozidly by mohly maminky s  kočárky nebo s  malými cyklisty 
vyprávět.

Náklady na  vybudování stání pro vozidlo není příliš finančně 
nákladné ani administrativní úkony při žádosti o povolení k vytvo-
ření parkovacího místa nejsou složité, přesný postup je uveden 
na stránkách města. Pokud by měl někdo k dané problematice jaký-
koliv dotaz, rád jej zodpovím, případně pomůžu s administrativou. 
Občané se také s  dotazy a  připomínkami mohou obracet přímo 
na městskou policii, která bezpečnost na komunikacích řeší.

Martin Lunda, radní

Z MĚSTSKÉHO KULTURNÍHO KLUBU VRACOV
Letošní letní prázdniny nám připravily opravdu nebýva-
lou porci tropických dnů. Obecně je sice léto považová-
no za období klidu a odpočinku, přesto ani v tomto čase 
nechyběly u  nás ve  Vracově nejrůznější kulturní a  spo-
lečenské akce. Už tradičně jsme v  rámci letního kina 
na  nám. Míru promítali české komedie a  pohádky. Vel-
mi vydařenou akcí pak byl premiérový ročník Srpnové 
noci pro všechny generace, kdy se na  koncerty místních 
legendárních kapel přišly pobavit a  zatancovat si stovky 
lidí. Další velkou a  hojně navštívenou akcí bylo loučení 
s prázdninami pro děti, které se uskutečnilo předposled-
ní prázdninový víkend. O  posledním jsme si pak mohli 
zatancovat, zazpívat a zavdat dobrého vínka při Merendě 
s Koňadrami a následných Dožínkách s otevřenými sklepy. 

Nyní je před námi barvami zalitý podzim, ani v  tom-
to čase nebudou chybět nejrůznější zajímavé akce. Tou 
bezesporu nejvýznamnější, a  pro mnohé i  nejdůležitěj-
ší, jsou Vracovské hody s věncem a káčerem, na které je 
navázána spousta doprovodných akcí. Ať už jde o tradič-
ní krojovou burzu, kurz vázání šátků, vázání hodových 
věnců či předhodovou zkoušku. Letošními svobodnými 
stárky budou v sobotu Terezie Holková a Dominik Amler. 
V neděli se role stárků ženatých ujmou Renata a Roman 
Gasnárkovi. V sobotu se bude hodová zábava odehrávat 
pod taktovkou DH Vracovjáci a CM z Milotic. V neděli se 
pak o  hudební doprovod postará DH Šardičanka. Hody 
jsou tradičně na  programu o  třetím říjnovém víkendu, 
letos tedy v  sobotu 19. a  v  neděli 20. října. Předprodej 
vstupenek na  hodovou zábavu bude zahájen 7. října 
v městském infocentru. 

V  listopadu do  našeho kinosálu opět po  čase zamíří 
známý cestovatel a fotograf Jirka Kolbaba, který nás ten-
tokrát vezme na výlet na Aljašku. Podíváme se i do západ-
ní Kanady. Svatomartinské slavnosti letos připadnou 
na  sobotu 16. listopadu. Chybět nebudou tradiční mar-
tinské pochutiny, hlavně mladé víno. Během podzimu si 
na  své přijdou také filmoví příznivci. Servírovat filmové 
novinky budeme v pravidelných čtrnáctidenních cyklech. 

Troufnu si tvrdit, že i podzim bude na nejrůznější akce bohatý. Věřím, že kul-
turní život v našem městě přijdete aktivně podpořit.

Jana Fridrichová, vedoucí MKK Vracov
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MĚSTSKÁ  
KNIHOVNA  
VRACOV
Jako každý rok, i  letos proběhne v  naší 
knihovně celorepubliková akce, kterou 
pořádá Svaz knihovníků a  informačních 
pracovníků ČR s  názvem Týden knihoven. 
Abychom vyšli čtenářům vstříc, tento týden 
u  nás vždy rozšíříme na  dva týdny. Začí-
náme v  pondělí 7. října a  Týden knihoven 
ukončíme v  pátek 18. října 2024. Letošní 
28. ročník má motto „Životem s  knihou”. 
Knihovny se v  prvních říjnových týdnech 
budou věnovat propagaci čtení a knih obec-
ně. U nás připravujeme program pro všech-
ny věkové kategorie: pro žáky základní školy 
to budou besedy, zapomnětlivým čtenářům 
budeme promíjet upomínky, nově přihláše-
ní čtenáři dostanou roční zápisné zdarma. 
I  nadále bude probíhat burza vyřazených 
knih a  časopisů (cena 5 Kč/ks). Po  prázd-
ninové přestávce se do  naší knihovny opět 
vrátí oblíbený kurz Trénování paměti pod 
vedením Mgr.  Zdeňka Gloze. Kurz bude 
tradičně probíhat každý týden v prostorách 
knihovny, začne ve středu 2. října 2024, ale 
v novém čase, a to od 16:30.

Dále v  naší knihovně stále nabízíme 
balení učebnic a  knih pro žáky základních 
a středních škol. Stačí pouze vložit požado-
vané učebnice nebo knihy do tašky se jme-
novkou a vyzvednout si je můžete následu-
jící pracovní den. Tato akce potrvá do pátku 
4. října 2024. Cena jakéhokoliv formátu je 
10 Kč/ks.

Za MěK Vracov Kateřina Gasnárková

PODZIM V INFOCENTRU
V  podzimních měsících si cestu do  našeho infocentra obvykle 
najdou hlavně cyklisté, které do našeho kraje láká víno a v tuto dobu 
především burčák. Místní vinaři pro ně každoročně připravují spous-
tu akcí, které jsou spojeny s vínem, cykloturistikou nebo turistikou. 
V  našem infocentru pak hledají informace o  konkrétních akcích, 
zajímají se o  cyklostezky a  cyklomapy. Toto období uzavírají naše 
hody, kdy končí i hlavní letní turistická sezóna v informačních cent-
rech, což souvisí i s chladnějším počasím a také kratšími dny. 

V  letních měsících navštívila naše infocentrum spousta rodin 
s dětmi, které se zapojily do celostátní soutěže s ČTD. Soutěžící děti 
měly za  úkol navštívit tři libovolná místa v  České republice, která 
se do soutěže zapojila. Zde jim byly přiděleny kódy a jako odměnu 
získaly nálepky. Děti pak měly možnost získat pěkné ceny. Spousta  

rodin tuto možnost využila a  navštívila místa, o  kterých mnoh-
dy neměly ani ponětí. Často byly překvapeny, co všechno mohla 
návštěvníkům nabídnout. 

V  našem infocentru se turisté letos nejvíce zajímali o  cyklostez-
ky v okolí, místní vinné sklepy a zajímavosti, které mohou v našem 
městě navštívit. Mnozí z nich také navštívili naše koupaliště. 

V říjnu nás ještě čeká akce Týden turistických informačních cen-
ter, do které se chystáme zapojit. Pro naše návštěvníky určitě něco 
zajímavého připravíme. Zároveň si budeme připomínat 30. výročí 
Asociace turistických a informačních center, jejímž jsme členem.

Přeji vám slunné podzimní měsíce plné krásných výletů do blízké-
ho i vzdáleného okolí. 

Hana Mezihoráková, Infocentrum Vracov
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Ukončení sezony na koupališti
Počasí letošní sezóně na koupališti přálo. Provoz byl zahájen 14. 6. 
2024 a původně avizovaný konec dne 1. 9. 2024 byl vzhledem k tro-
pickým teplotám prodloužen až do 8. 9. Koupaliště navštívilo celkem 
21 058 návštěvníků a celkem 252 dětí vč. doprovodu ze škol z Vraco-
va, Bzence a Žeravic. Jako každoročně na našem koupališti proběhl  
triatlon dětí (40 dětí + doprovod) ze škol z Vracova, Dolních Bojanovic 
a Žarošic. Z důvodu špatného počasí bylo koupaliště za celou sezonu 
celkem uzavřeno v pěti případech a ve stejném počtu byla uprave-
na – posunuta otevírací doba koupaliště. Za celou dobu provozu se 
nám vyhnuly jakékoliv úrazy, za což jsme nesmírně šťastni. Návštěv-
níky malými i velkými byla oceněna i nově vybudovaná trampolína 
a  také s  úspěchem proběhlo celkem 8x cvičení s  Veronikou. Velmi 
pozitivně byla přijata akce Noční koupání dne 19. 7. v čase od 21.00 
do 24.00, celkem se jí zúčastnilo 119 návštěvníků. Akce Prodlouže-
né koupání se z  důvodu špatného počasí uskutečnila až v  náhrad-
ním termínu dne 14. 8. Na  obě akce byl skvěle připraven i  pan 
Jakub Magulák se svým bufetem. Vždy byla připravena speciální  

Z VEŘEJNĚ PROSPĚŠNÝCH SLUŽEB VRACOV

Z VRACOVSKÉ FARNOSTI

nabídka jídla, dezertů i  letních drinků, včetně akce 2+1 drink zdar-
ma. Poděkování patří nejenom strojníkům, ale i  externím pracov-
níkům koupaliště, a to pokladním a plavčíkům. Zejména plavčíkům 
patří velký dík, protože nám pomohli svou ochotou a  přístupem 
vyřešit vzniklou personální situaci. Děkujeme všem příznivcům 
našeho koupaliště a těšíme se na Vás v příštím roce. 

Skládka větví 
Mnozí z Vás zaznamenali od měsíce srpna uzavření areálu skládky 
větví na ulici Potoční vedle sběrného dvora. Protože byly k dispozici 
panely z ulic Horní a Dolní Řádky, kde byla letos vybudována nová 
komunikace, rozhodli jsme se, že bude vhodné a  praktické tyto 
panely položit do areálu skládky větví. Tato lokalita bývá velmi pod-
máčená a  mnohdy se zde po  větších deštích vytvořilo jedno velké 
jezero. Věříme, že touto úpravou usnadníme obyvatelům Vracova 
vývoz tohoto bioodpadu.

Květoslava Hubáčková, vedoucí VPS Vracov

Výprava pro ministranty
Koncem července proběhla dvoudenní výprava pro ministranty 
z  Vracova a  Vlkoše. Cílem byly Buchlovice coby rodná obec pana 
faráře. Prvním bodem programu bylo na zahradě u Zelinků postavit 
stany a pak kluci vyrazili hledat v buchlovských lesích skrýš bandity, 
ve které byl ukrytý poklad. Večer si ministranti mohli vyzkoušet, jak 
se ministruje v buchlovickém kostele. Den byl zakončen noční stez-
kou odvahy. Další den pokračoval návštěvou zámeckého parku, kte-
rý se kromě prohlídky dal dobře využít ke hře na četníky a zloděje. 
Pak výprava zamířila na Velehrad a po návštěvě baziliky teplé počasí 
vybízelo najít místo ke koupání. Dostali jsme typ zajet do Ratíško-
vic, odtud se již směřovalo do  Vlkoše na  večerní mši sv., čímž tím 
byla celá akce zakončena.
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Svátek sv. Vavřince
Slavnostní mši 11. srpna celebroval pan 
Antonín Hráček, kněz, který je v  současné 
době prefektem pro laické studenty a spiri-
tuálem Arcibiskupského kněžského semi-
náře v  Olomouci. Při kázání všem přítom-
ným připomněl, že je rozdíl mezi výročím 
vysvěcení kostela (kteréžto datum mnohdy 
ani neznáme) a  svátkem patrona koste-
la. Zároveň zazněla přímluvná modlitba 
za všechny farníky, kteří se jakýmkoli způso-
bem zapojují do dění ve farnosti.

Bzenecká pouť
I letos, v neděli 18. srpna, jsme přijali pozvá-
ní od  našich bzeneckých sousedů a  vyrazili 
jsme k  nim na  pouť. Někteří členové naše-
ho společenství šli pěšky, jiní, jak je zvykem 
u  Vracovjáků, jeli na  kole a  další, včetně 
sochy Panny Marie, přijeli autem. Sraz byl 
v 9:40 u Vinařských závodů u zámku. Odtud 
jsme šli v  procesí se sochami Panny Marie 
z  ostatních vesnic z  okolí Bzence. Letos šli 
Vracovjáci se svou sochou v  čele procesí, 
opět se povedlo, že sochu nesla krojovaná 
chasa. Mši svatou celebroval pan Jaroslav 
Knichal, kaplan Armády ČR, který nám při ní 
dal nahlédnout do  podstaty svého poslání 
u  armády. Odměnou pro krojovanou chasu 
bylo po  mši občerstvení na  bzenecké faře 
a jízda na kolotočích.
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Film a gril
Také letos jsme se společně setkávali v altán-
ku na faře při dobrém jídle a sledování filmu, 
nebo reportu z prázdninových zážitků. Jed-
ním z nejzajímavějších přednesů bylo poví-
dání o  cyklopouti do  italské Aquileje. Této 
pouti se mezi sto třiceti poutníky zúčastnil 
i náš pan farář. Svědectví z pouti nám před-
nesl i milotický pan farář Pavel Kaška a další 
poutníci z  Milotic a  Halenkovic. Cyklopouť 
startovala v Uherském Brodě a poutníci kaž-
dý den ujeli na  kole 80 –100 km, přičemž 
projeli Slovenskem, Rakouskem i  částí Itá-
lie. Celá trasa tvořila polovinu cesty z Brodu 
do Říma. Příští rok bude cyklopouť pokračo-
vat do Říma na Jubilejní rok.

Požehnání školákům
V pátek 6. září byla v kostele ve Vracově mše 
svatá pro děti s požehnáním školních brašen 
a vyprošením pomoci Boží v novém školním 
roce. Tuto možnost využilo spolu s  rodiči či 
prarodiči přes dvacet dětí. Po  bohoslužbě 
následoval na  farním dvoře program her 
a  několika soutěžních disciplín. Mezitím se 
někteří z  dospělých postarali o  rozdělání 
ohně, u  kterého proběhlo opékání špekáč-
ků. Některým dětem se ani nechtělo domů 
a vytrvalci se rozcházeli až za úplné tmy.

Prosebná pouť
Olomoucký arcibiskup zve každé září farníky 
z kyjovského a veselského děkanátu na Vele-
hrad. Letos tato pouť proběhla 7. září. Spo-
lečně jsme se modlili za  obnovu tradičních 
rodin růženec, poté zazněla svědectví od lidí, 
které známe ze svého okolí, o  tom, jak jim 
Bůh změnil život a  jak zažívají nepopsatel-
nou radost z  víry. Souběžně vyrážela mlá-
dež z  obou děkanátů pěšky na  Růžencovou 
cestou ze Starého Města, při které se hrály 
různé hry. Vyvrcholením celé akce byla mše 
svatá v 17 hodin, kterou pro nás sloužil nový 
olomoucký arcibiskup Josef Nuzík.

Pouť do Žarošic
Letošní pouť do  Žarošic 14. 9. se zapsala 
mezi ty výjimečné a bude určitě patřit mezi 
ty velmi mokré. Počasí nám vůbec nepřálo. 
Kvůli dešti bylo zrušeno procesí se sochami 
P.  Marie, což znamenalo, že nepřijeli žád-
ní krojovaní. U  nás ve  farností se našlo pár 
odvážlivců, kteří se nenechali odradit ani 
nepřízní počasí. Díky tomu, že se spousta lidi 
odradit dala, se poutníci krásně a pohodlně 
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vešli do kostela, každý byl schován pod stře-
chou v suchu a teple. Program poutě byl stej-
ný jako obvykle, jen jsme nikam nechodili 
a slavnost nerušily žádné stánky a kolotoče.

Hlavní mši svatou sloužil apoštolský 
nuncius Mons. Jude Thaddeus Okolo. Místo 
průvodu se sochami se zpívala píseň před-
zpívaná Na stokrát buď pozdravena, Matko 
Boží Žarošická. Pak následovala adorace, při 
které nám apoštolský nuncius připomněl, 
v  náručí Boží, kdo by se bál. Společně jsme 
se modlili, hlavně za ty, kterým toto bláznivé 
počasí připravilo nelehké zkoušky.

Matko Boží Žarošická, oroduj za nás!!!

Farní den
V  neděli 15. září se konal farní den, jehož 
smyslem je, aby věřící měli příležitost 
k setkání i mimo bohoslužby. Špatné počasí 
ovšem překazilo původní plány, protože celý 
program měl proběhnout na farním dvoře. 
Mše sv. tedy proběhla v kostele a po ní farář 
Josef Zelinka nabídl přítomným půlhodi-
nový program s názvem „Farářovy kytarové 
pokusy“. Na faře pak následovalo přátelské 
posezení s  občerstvením, o  které se posta-
raly ochotné farnice. Počasí ani omezené 
podmínky nic neubraly na příjemné atmo-
sféře celého setkání.
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Plánované akce ve farnosti do konce roku:
5. - 6. 10.  Apoštolská noc, přespávačka pro děti
12. 10.  Misijní most modlitby (modlitba růžence)
13. 10.  Misijní neděle, po mši sv. bude misijní jarmark, výtěžek bude věnován na podporu bohoslovce z Ugandy
1. 11.  Svátek všech svatých, mše sv. v 18:00
2. 11.  Památka zesnulých „Dušičky“, v 18:00 mše sv. a poté průvod se svíčkami na hřbitov
27. 11.  Červená středa, poslední středa před začátkem adventu, je věnována připomínce lidí pronásledovaných za svou víru
30. 11.  Zakončení církevního roku, po mši sv. v čajovně posezení se soutěží o nejlepší kečup
3., 10., 17. 12.  Roráty v 6:45 v kostele
6. 12.  Mikuláš v kostele

O. Josef Zelinka a Eva Gasnárková

Z MATEŘSKÉ ŠKOLY
ŠKOLKA V NOVÉM ŠKOLNÍM ROCE
Prázdniny uběhly jako voda a  my jsme se sešli opět ve  školce. 
Nových dětí je 47 – některé nastoupí (vzhledem k  věku) - později 
v podzimních měsících. Ačkoliv probíhá ještě adaptace nových dětí, 
je po uplynutí prvních dvou týdnů patrné, že drtivá většina dětí, kte-
ré nastoupily 2. září, není vůbec na mateřskou školu svými mamin-
kami připravena. Nemají základní návyky, neumí si obléct ani to 
nejjednodušší oblečení, obout papučky, nereagují často ani na své 
jméno. Přestože každoročně v červnu pořádáme schůzku pro rodi-
če nově přijatých dětí, na které upozorňuji, jak mají rodiče své děti 
na  školku připravit, mnozí rodiče informace z  této schůzky neak-
ceptovali. Často od maminek slýcháme: „Doma to ale všechno umí, 
dělá...“ Učitelky ve  školce ale poznají, zda je to pravda. Děti samy 
podle svých reakcí a  dovedností dají pravdivou odpověď na  tento 
problém. Rodiče – hlavně maminky – takových dětí si vůbec neuvě-
domují, jak svým přístupem ztěžují adaptaci dětí na školku a jak tím 
svému dítěti vlastně ubližují.

Mnohé nové děti mají také problém s řečí, není jim vůbec rozu-
mět, některé komunikují formou citoslovcí, což odpovídá daleko 
mladším dětem. Toto všechno a pláč takového dítěte k tomu způso-
buje, že paní učitelky se nemohou s dítětem domluvit na základních 
požadavcích ze strany dítěte.

Paní učitelky jsou připraveny na to, že si děti v září zvykají, že se 
jim stýská po mamince a tatínkovi a než si zvyknou, nějakou dobu 
to potrvá. Přístupy některých maminek k  dětem před nástupem 

do školky opravdu k hladšímu průběhu adaptace nepřispívají. Neu-
vědomují si, že paní učitelka nemá ve třídě jen tu jejich jednu hol-
čičku nebo chlapečka, že jsou ve třídě další děti, které potřebují její 
pozornost.

Dalším problémem je situace, kdy je maminka na mateřské dovo-
lené s mladším sourozencem. Tyto děti se často na školku všeobec-
ně adaptují hůře, zvláště když jsou ve školce nepřiměřeně dlouhou 
dobu (někdy od rána až do půl čtvrté). Pro dítě by bylo dobré, kdy-
by si pro ně rodiče přišli hned po odpoledním odpočinku nebo ho 
občas vzali po obědě.

Čím dál větší vzácností jsou děti, které si sice popláčí (což je úplně 
v pořádku), ale zvládají základy oblékání, jídla a dalších věcí, proto-
že je maminky připravily, a tím si lépe a rychleji zvyknou na pobyt 
ve školce.

Závěrem jedno pozvání pro rodiče ve Vracově:
Mateřská škola Vracov pořádá ve  čtvrtek 10. 10. 2024 od  16.30 

do  19.30 v  kinosále kulturního domu přednášku PhDr.  Marka Her-
mana na  téma „Proč nelze navážit 15 deka něhy“, která se zabývá 
problematikou výchovy (nejen předškolních dětí). 

Již nyní je veliký zájem z širokého okolí Vracova! Proto neváhejte 
a zajistěte si včas vstupenku, protože přednáška je primárně určena 
pro rodiče vracovských dětí.

Krásný podzim obyvatelům Vracova.
Ivana Vaverková, ředitelka Mateřské školy Vracov
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Nový školní rok 2024/2025
Dne 2. září 2024 začal shromážděním na  školním hřišti první den 
nového školního roku. Shromáždění se zúčastnili žáci školy a jejich 
pedagogové, rodiče budoucích žáčků a pozvaní hosté. Ředitel ško-
ly p.  Bronislav Chovanec přivítal všechny zúčastněné, hodně štěstí 
do nového školního roku popřál dětem také p. starosta Petr Fridrich 
a p. farář Josef Zelinka. Poté následovalo přivítání nových prvňáčků 
a žáčků přípravné třídy. Do prvních tříd letos nastoupí 48 prvňáčků, 
do přípravné třídy 12 dětí. Celkem bude ve školním roce 2024/2025 
školu navštěvovat 416 žáků. V 11 třídách na prvním stupni a příprav-
né třídě 223 žáků (z toho tři žáci žijí a studují v zahraničí), v 8 třídách 
na druhém stupni 181 žáků. Mezi našimi žáky jsou také 4 žáci z Ukra-
jiny. 

Při škole funguje také školní družina, která má tři oddělení. Kapa-
cita školní družiny činí 90 dětí a je již tradičně zcela obsazena. 

I letos se počasí na zahájení školního roku vyvedlo. Nezbývá než si 
přát, aby stejně příjemné byly i následující školní dny.

Hana Maňasová, zástupkyně ředitele

Z MASARYKOVY ZÁKLADNÍ ŠKOLY 

Z DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽE
Prázdniny na domečku
Přestože se přes prázdniny kroužky na DDM nekonají, připravoval se 
vracovský domeček už od června na letní provoz. Během prázdnin 
proběhlo 8 táborů a  sportovních soustředění, z  toho 4 příměstské 
a 4 pobytové.

Vše vypuklo už první prázdninový den, kdy odstartoval tradiční 
Taneční tábor. Téměř 50 děvčat se během týdne seznámilo s taneč-
ními styly jako Hip Hop, Dancehall, Funky nebo R´n´B. Kromě toho 
si dívky užily stromolezení, zorbing a vodní bitvu. 

V  dalším týdnu vystřídaly tanečnice malé i  větší aerobičky, kte-
ré zaplnily domeček i sportovní halu svými sestavami. Došlo nejen 
na cvičení, ale i na hry, soutěže a zábavu.

Trochu jiná atmosféra vládla na  Šachovém táboře, na  který se 
sjeli mladí šachisté z celé republiky. Dopoledne patřila soustředění 
strategickému myšlení a logickému uvažování, odpoledne nechybě-
la akce a hry a došlo i na koupání. Příznivci šachu měli možnost vidět 
reportáž z tohoto tábora v pořadu ČT.

Na konci července patřil domeček malým fotbalistům a jejich tre-
nérům. Na sportovní soustředění se sjely děti z přípravky z Vracova 
a ze Bzence. Pro některé děti to bylo vůbec první týdenní nocování 
bez maminky.

V  přelomovém prázdninovém týdnu se na  Domečku konal pří-
městský Dobrodružný tábor. Děti se na  několik dní proměnily 
v  dobrodruhy, kteří museli prokázat svoji odvahu, zdatnost a  zna-
lost divočiny. Společně pátraly po pokladech a svoje truhličky plnily 
diamanty a zlatými mincemi.

Společně s  dobrodružným táborem se konal i  Gymnastický 
tábor, jehož účastníci během společných tréninků nejen zlepšovali 
svou sílu, koordinaci a flexibilitu, ale hlavně se výborně bavili, ať už 
na koupališti či v parku při zdolávání „Ninja slackers“.

Již po  několikáté se konal i  oblíbený Atletický tábor, na  kterém 
si děti vyzkoušely různé atletické disciplíny. Malí sportovci zvládli 
výběh na Starý hrad ve Bzenci a užily si plavecké i běžecké závody.

Poslední sportovní soustředění patřilo florbalistům, kteří se při-
pravovali na  nadcházející sezónu. Soustředění probíhalo v  duchu 
„Pevnosti Boyard“. Na  děti čekala spousta dobrodružství a  výzev, 
domů si odnesly nové zkušenosti a zážitky.

Potěšil nás velký zájem o  všechny naše tábory a  doufáme, že se 
příští prázdniny na domečku zase všichni sejdeme.

Renata Gasnárková

VELKÁ CESTA POHÁDKOVÝM  
LESEM 7. 9. 2024 
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Z MASARYKOVY ZÁKLADNÍ ŠKOLY 

Z DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽE

                  NABÍDKA KROUŽKŮ  PRO  DĚTI      
                školní rok 2024 – 2025 

 

 

Více informací u trenérů a vedoucích  
nebo v kanceláři DDM Vracov 

www.ddmvracov.cz          518 628 472, 776 095 266 

KROUŽEK DEN ČAS MÍSTO VEDOUCÍ 
aerobic přípravka ČT 1530 sportovní hala Konštandová Natálie 

aerobic soutěžní I. PO,ST 1530 sportovní hala Kosířová Alex 

aerobic soutěžní II. ST, PÁ 1530 sportovní hala  Valentová Tereza 

aerobic soutěžní III. ST, PÁ 1700 sportovní hala  Valentová Tereza 

aerobic soutěžní IV. ST, PÁ 1830 sportovní hala  Valentová Tereza 

atletická přípravka ST 1430 sportovní hala  Mikešová Karla 

dračí doupě /od 1.třídy/ ST 1630 DDM  Janoška Zbyněk 

dětský klubík /2 -3 roky/ ČT  900 DDM  Gasnárková Renata 

florbal   ÚT  1400 sportovní hala  Mikulčík Marek 

házená /přípravka, ml.děti/ ÚT,PÁ 1600 hřiště TJ  Jana Presová 

hra na kytaru /od 1.třídy/ ÚT 1700 DDM  Polášková Ema 

hravá batolata /1 – 1,5 roku/ PO   930 DDM  Jitka Olšáková 

hravá batolata /1 – 1,5 roku/ ST   930 DDM   Petra Přibylová 

kopaná  děti  /přípr. + mladší/ PO,ČT 1700 hřiště FC  Londin Lukáš 

kopaná  děti /mladší a starší/ PO,ČT 1700 hřiště FC  Londin Martin 

Lipinka přípravka /3 – 4 roky/ PO 1530 DDM  Petra Přibylová 

Lipinka  mladší děti ČT 1500 DDM  Tománková Kristýna 

Lipinka  starší děti ČT 1500 DDM  Lundová Hana 

MasterChef /kroužek vaření/ ST 1500 DDM  Třetinová Ludmila 

NERF liga  ST 1430 sportovní hala  Monika Máderová 

Nohejbal ČT 1700 sportovní hala  Kováč Jan 

Robotíci mladší děti PO 1615 DDM  Kateřina Vávrová 

Robomaster  starší děti PO 1715 DDM  Kateřina Vávrová 

stolní tenis ÚT,ČT 1800 sportovní hala  Nováková Monika 

T – club /pro teenagery/ PO 1600 DDM  Máderová Monika 

vybíjená PO 1330 sportovní hala  Procházková Soňa 

výtvarný kroužek /MŠ-1.třída/ ÚT 1500 DDM  Máderová Monika 

výtvarný kroužek /1.-5.třída/ ÚT 1600 DDM  Máderová Monika 

žabička /3 – 7 let/ ST 1500  DDM   Kotrčová  Alena 

železniční modeláři  
/od 6.třídy/ ST 1600 ZŠ Nám.Míru  Selič Petr 
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Základní organizace Českého svazu včelařů Vracov.
Sršeň asijská – nebezpečí nejen pro včelaře a jejich včely!

ZE SPOLKŮ

Sršeň asijská (Vespa velutina nigrithorax) 
má svou domovinu ve východní Asii.

V roce 2004 se však náhodou se zásilkou 
zahradnického zboží v  lodním kontejneru 
dostala do Evropy, konkrétně do jihozápad-
ní Francie. Zde se velmi rychle aklimatizova-
la a záhy začal rychlý postup a šíření západní 
a jižní Evropou, a to do Španělska, Portugal-
ska, Velké Británie a do Německa. Když jsou 
vhodné podmínky, postupuje rychlostí až 
100 km za rok.

Invazní sršeň asijská byla v  České repub-
lice poprvé objevena v  říjnu loňského roku 
v Plzni, poté nedaleko v Hrádku u Rokycan. 
Aktuální nález na  Opavsku je prvním ově-
řeným výskytem tohoto druhu ve  Slezsku 
a  na  Moravě. Pracovníci Agentury ochrany 
přírody a  krajiny ČR potvrdili, že se jed-
ná skutečně o  sršeň asijskou, následně se 
hnízdo podařilo specialistovi na blanokřídlý 
hmyz zlikvidovat. Potravou sršní jsou kromě 
nektaru a  pylu také zástupci jiných druhů 
hmyzu, nepohrdnou však ani mršinami. 
Jedná se tedy o  všežravce. Královna, která 
přežije zimu, nejprve doplní zásoby ener-
gie z  květního nektaru, vybuduje primární 
hnízdo, naklade vajíčka a  po  vylíhnutí larev 
jim začíná nosit živočišnou složku potravy. 
S tím jí pomáhají a následně ji zcela nahra-
dí nové dělnice. V  evropských podmínkách 
si sršně vybírají až ze 150 druhů, nejvíce 
se zacílí na  chované včely medonosné. 
Na  vrcholu sezóny bývá v  sršním hnízdě až 

2 000 jedinců, přičemž až 500 z nich mohou 
být královny, které se potřebují dobře záso-
bit na zimu. Podle studií obyvatelé jednoho 
sršního hnízda uloví kolem 1 miliónu jedinců 
hmyzu za  sezonu. V  obydlených oblastech 
tvoří včely medonosné až 70% kořisti sršní. 
Pokud najdou úly, které jsou jim v  blízkos-
ti k  dispozici, napadají jejich obyvatele bez 
ohledu na  to, zda jsou včelstva silná nebo 
oslabená. Sršně útočí ve  větších skupinách, 
přibližně o  30 -50 jedincích. Nejčastěji vče-
ly chytají přímo za  letu. S  chycenou včelou 
zaletí k  nebližší větvi či podobnému místu 
vhodnému k přistání a odtrhne jí hlavu, kon-
četiny, křídla i zadeček. Z hrudi vytvoří kašo-
vitou hmotu, kterou odnese jako výživnou 
potravu do hnízda.

Oproti tomu sršně evropské útočí spíše 
jednotlivě, převážně na  staré letní včely. 
Podíl včel na  jídelníčku je mnohem nižší, 
něco mezi 10-30%, mají je spíše jako rezer-
voár potravy na horší časy. Právě skupinové 
útoky asijských sršní způsobují u včel naru-
šení dynamiky sběru pylu a  nektaru. Děl-
nice častěji zůstávají u  česna, aby chránily 
vchod do úlu. Počet těch, co se odváží letět 
za  potravou, postupně klesá. Matka, díky 
nedostatku potravy klade méně vajíček, 
klesá tak počet zimní generace včel a  včel-
stvo postupně začíná hladovět. S  takovými 
problémy se nyní potýkají včelaři v  jižní 
a  západní Evropě. Hnízda jsou nejčastěji 
vysoko v  korunách listnatých stromů, jsou 

kulovitého až hruškovitého tvaru a  mají 
vchod z boku, dosahují velikosti až jednoho 
metru s  průměrem 70 cm. Podcenění situ-
ace v  prvních letech výskytu vede k  jejímu 
trvalému usazení a k velmi obtížné likvidaci.

Sršeň asijská je také velmi nebezpečná 
pro samotného člověka, při obraně hnízda 
útočí v  počtu více jedinců a  bodne opako-
vaně, proto její útok na  člověka je dokonce 
smrtelný. Žihadlo sršně asijské nemá zpětný 
háček, proto může bodnout opakovaně.

Je o  něco menší než naše sršeň obecná, 
je tmavší a  bezpečně se pozná podle žlutě 
zbarvených konců končetin.

Nálezy prosím nahlaste - agentuře ochra-
ny přírody a  krajiny - AOPK ČR na  e-mail: 
invaznidruhy@nature.cz, lze je přímo zadá-
vat do mobilní aplikace Nahlaš sršeň či přes 
webové stránky Najdije.cz. Určitě je lepší se 
ozvat, i  když si nejste jistí, zda jde o  sršeň 
asijskou. Zároveň je důležité připojit foto-
grafie, video, či alespoň co nejpodrobnější 
popis jedince. Nejčastěji tyto asijské sršně 
mohou zahlédnout právě samotní včelaři, 
protože včely medonosné jsou jejich hlav-
ní potravou, ale také je mohou zpozorovat 
samotní lidé na  svých zahradách, když se 
slétají na  sladké ovoce a  nepohrdnou ani 
sladkou šťávou z hroznů ve vinohradě.

Nebuďme lhostejní ke svému okolí a vší-
mejme si, jaký hmyz létá okolo nás.

Brodecký Josef,
místopředseda ZO ČSV Vracov
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ZE SPOLKŮ Marýnka má za sebou náročné léto
Další významnou akcí pro nás bylo zpívání 

u svatého Urbana v Bukovanech. V prostředí 
krásných vinohradů U  Močidla pod dohle-
dem moderní skulptury sv. Urbana z  jed-
noho kusu dubu od zlínského sochaře Radi-
ma Hankeho se hrálo, zpívalo, besedovalo 
a taky koštovalo. Vše ale muselo být s rozu-
mem, protože ještě týž den jsme všichni 
v  podvečer zarážali horu ve  Vlkoši v  areálu 
Přátel Achtele u  vlkošských búd. Tam už 
tradičně po  zvykoslovném pořadu musíme 
divákům předvést ještě několik volných 
tanců, ale hlavně zazpívat, zahrát a tanečně 
ukázat pásmo z  vlkošských nápěvů, které 
tu v  roku 1910 zaznamenal známý sběratel 
Hynek Bím. Ty pak doplníme ještě dalšími 
písněmi o Vlkoši. O spokojenosti s vystoupe-
ním hovoří jasně to, že už nás pozvali místní 
vinaři i na příští rok.

Jako vždy jsme se zúčastnili vracovských 
dožínek, protože to by mělo být pro místní 
soubory jak povinností, tak i  ctí. Byl to pro 
zemědělsky orientovaný Vracov vždycky 
významný národopisný svátek. Kdy jindy 

Většinou nebývá letní období tak hektické, 
tento rok je ale pro soubor Marýnka velmi 
náročné. Máme za sebou několik prestižních 
akcí, na  kterých se podíleli opravdu všichni 
členové souboru, tedy muzika, taneční sku-
pina i  mužský sbor. Na  začátku srpna jsme 
se zúčastnili Mlýnského kola na  Artmlýně 
v Bohuslavicích. Připravili jsme pro své skal-
ní příznivce program s vinařskou tématikou, 
ale i  blok několika méně známých balad, 
zatančili jsme si při zpěvu spřátelených sbo-
rů z Bukovan, Boršova a Věteřova a doplnili 
celý pořad několika zvláštnostmi a  vzpo-
mínkami na některé osobnosti. 

V neděli 18. srpna jsme předvedli Zarážání 
hory bzeneckému publiku, tentokrát netra-
dičně na  Horním rynku, tedy v  parku před 
Fürstovou vilou. V odpolední skutečné výhni 
nám bylo pod stromy a  v  těsném kontaktu 
s  diváky až nečekaně příjemně. O  spokoje-
nosti Bzenčanů svědčí i  to, že nás požádali 
o  zahájení letošních vinařských slavností 
slavnostním Otvíráním hory s  rychtářským 
právem, které proběhne odpoledne 21. září. 

můžeme se vší parádou ukázat čistou krá-
su pracovních krojů. Trochu nás mrzí, že 
se ostatní místní soubory nesnaží naučit 
žňové písně a  tance, že už chasa nenosí 
ozdobené hrabice, cepy a hrabě, vždyť je to 
největší svátek léta a  oslava úrody. Protože 
jsou dožínky spojeny už několik let s  ote-
vřenými sklepy, zahrála naše cimbálová 
muzika u Urbana u Parlamentu spokojené-
mu početnému publiku a vinařům, hrálo se 
hodně na  přání, k  vínu prostě lidová píseň 
patří a zájem o ni nás těší.

Aby toho všeho nebylo málo, postarala se 
naše muzika ještě o hudební doprovod sta-
rostům mikroregionu Ostrožsko – Veselsko 
při jejich zpívání na slavnostech vína v Uher-
ském Hradišti při odpolední prezentaci sou-
borů mikroregionu na Bastionu. Už zkouška 
v  ostrožském zámku byla výživná. Poznali 
jsme, že si se zpěvnými starosty budeme 
rozumět. Splnilo se vše do  písmenka a  sta-
rostové si dokonce přidali i něco nad rámec 
původního programu.

 Pavel Petržela
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S Lipinkou do nového školního roku
Prázdniny jsou nenávratně pryč a  s  přichá-
zejícím podzimem dorazil i nový školní rok. 
Přestože se folklorní soubor na  školní rok 
neomezuje (většina festivalů a  kulturních 
akcí probíhá právě v  létě), je to ta nejlepší 
chvíle přivítat mezi sebou nové posily. 

Je to kroužek, kde se děti jenom hrají 
a učí se nějaké básničky nebo písničky? No, 
pokud je vašemu dítěti 3 nebo 4 roky, tak 
ano – v  přípravce totiž máme přesně tohle 
na  programu. Pokud mají děti 5 a  více let, 
pak jim Lipinka přinese mnohem víc. Jistě, 
naučit se básničku, písničku nebo nároč-
nější chorografii je samo o  sobě fajn, ale 
umět s  tím vším vystoupit před diváky – to 

je pro děti asi ta největší zkušenost. Děti se 
postupně osamostatňují, získávají sebedů-
věru a dokážou prezentovat samy sebe. To 
všechno v přátelském přívětivém kolektivu. 
Máme skvělou partu dětí, která drží pospo-
lu a  vzájemně si pomáhá. Malé děti mají 
na očích starší vzory a starší děti zase vždyc-
ky rády pomůžou těm mladším. 

Dnešní trend vede nás rodiče k tomu, aby-
chom dětem nabídli co nejširší spektrum 
kroužků. Je to úplně v pořádku a je naprosto 
běžné, že mají zájmů hned několik. Mám 
pro vás ale dobrou zprávu – Lipinka je jen 
jednou týdně a hodinu. Žádná velká časová 
zátěž. Před vystoupením si třeba tento úsek 

prodloužíme na  dvouhodinovku, nebo si 
dáme výjimečnou zkoušku s muzikou v jiný 
termín.

Zní vám to dobře? Chcete, aby z  vašich 
holčiček vyrůstaly slečny, které se nestydí 
mluvit na  veřejnosti? Aby vaši kluci získali 
určitý respekt k  holkám, naučili se s  nimi 
mluvit i tančit? Aby děti poznávaly a chápa-
ly tradice a  kulturu našich předků, vštěpo-
valy si hodnoty, které se nikdy neztratí? Pak 
jim sbalte pevné přezůvky a  pití a  doraz-
te za  námi v  kterýkoliv čtvrtek v  15 hodin 
na  DDM – domeček ve  dvoře. Rádi vás uvi-
díme.

Folklorní soubor  
pro teenagery

DFS Lipinka – uznávám, zní to trochu 
dětinsky, ale kromě dětské skupiny 
tu máme taky starší teenagerskou 
partu. A  protože chápeme, že vám 
už dávno není pět, nemusíte se bát, 
že byste se nudili. Lipinka je zkrátka 
něco jako značka, záruka kvality. 

Je něco, v  čem fakt vynikáte? Sna-
žíme se dát všem dostatečný prostor 
se projevit a  objevit silné i  slabé 
stránky. Ty silné necháme vyniknout 
a  na  slabších společně zapracujeme. 
Kluci, chodíte rádi na hody, ale je vám 
tak trochu trapně, když všichni kolem 
tančí a  vy tam jen tak stojíte? Tak 
s  tím bude konec. Dorazte za  námi 
a  naučíte se cifrovat i  tančit. Navíc 
vždycky budete mít po ruce nějakou 
tanečnici, což vám kamarádi určitě 
budou závidět. Naučte se základ-
ní kroky a  tance a  otevřete si dveře 
do starších – dospělých souborů.

Máme super partu a rádi mezi sebe 
přijmeme další členy. Čím víc nás totiž 
bude, tím zajímavější choreografie 
a tance můžeme zkoušet. 

Vedoucí souboru Kristýna Tománková
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Zavíječ zimostrázový
Cydalima perspektalis
Dnes bych Vás chtěl seznámit s  motýlem, 
který některým z  Vás působí nemalou ško-
du a problémy. Je to krásný motýl o rozpětí 
křídel okolo 4 cm, který ve  dvou varian-
tách – bílý s tmavým okrajem a celý tmavý, 
likviduje, nebo spíš jeho housenky, u  nás 
známý jako krušpánek/zimostráz vždyze-
lený (Buxus sempervirens). Původní zemí 
výskytu motýla je východní Asie (Japonsko, 

OKÉNKO DO OKOLNÍ PŘÍRODY

INFORMACE Z NEMOCNICE KYJOV

Čína, Dálný východ Ruska apod.). Motýl 
patří do čeledi travaříkovitých (Crambidae). 
U  nás v  České republice se stal známějším 
přibližně kolem roku 2016. Já jsem motýla 
chytil poprvé v roce 2018. Pro mě to byla v tu 
dobu velká rarita. Dnes však už používám 
„lepačku na muchy“ při lovu nočních motýlů 
na světlo! Stále zelený krušpánek/zimostráz 
ztrátu olistění po  holožíru housenek velmi 
pomalu regeneruje, ale opakovaný holožír 
housenek ve  dvou generacích vede často 
k  zániku keřů i  celých porostů hostitelské 
rostliny.

Krásný motýl s perleťovým leskem křídel 
je však silně invazivní druh, který v naší pří-
rodě není vítán, a proto si nezasluhuje žád-
nou ochranu.

Jindřich Loprais

Nemocnice Kyjov představuje revoluční technologii pro oční operace:  
Eva Nexus – ŠETRNĚJŠÍ K PACIENTŮM, KRATŠÍ DOBA REKONVALESCENCE
Oční oddělení Nemocnice Kyjov jako první nemocnice v ČR zakou-
pila nejnovější generaci mikrochirurgického přístroje, který 
významně zvyšuje bezpečnost a  efektivitu při operacích šedého 
zákalu a  zadního segmentu oka. Inovativní technologie snižuje 
ultrazvukovou energii potřebnou během operace, čímž minima-
lizuje zátěž na tkáně rohovky a významně zkracuje dobu zákroku. 
"Naším cílem je maximální bezpečnost pro pacienta, využíváme 
nástroje s průměrem pouhých 0,4 mm. Po operaci dochází k rych-
lejší rekonvalescenci díky snížené traumatizaci během zákroku. 
Operace šedého zákalu nyní trvá celkově pouhých 10 minut na jed-
no oko, od zahájení po implantaci nitrooční čočky. Přístroj je také 
schopen provádět operace zadního segmentu, sklivce a  sítnice," 
vysvětluje MUDr.  Evžen Fric, primář očního oddělení Nemocnice 
Kyjov. Přístroj v Kyjově využívají denně, zejména při operacích šedé-
ho zákalu. V České republice tuto technologii aktuálně testují čtyři 
pracoviště – Pardubice, Frýdek-Místek, Ostrava a FN Praha, zatímco  

na  Slovensku jej používá 11 nemocnic. Kyjov je první nemocnicí 
v ČR, která přístroj zakoupila. "Jdeme cestou kvality, nikoli kvanti-
ty. Klademe důraz na důkladný rozhovor s pacientem před samot-
nou operací. Na  základě těchto konzultací lékař doporučí vhodný 
postup. Čekací doba na operaci šedého zákalu je v současné době 
3-4 měsíce," doplňuje Fric s  tím, že operace zadního segmentu se 
provádí v  lokální anestezii, což zkracuje dobu zákroku a  minima-
lizuje celkovou zátěž pro pacienta. K  tomu ale potřebujeme špič-
kovou technologii, která zvyšuje bezpečnost a  rychlost zákroku," 
dodává Fric. Srdcem přístroje je unikátní systém pumpy pracující 
na  principu pístů a  válců, což zvyšuje jeho rychlost a  bezpečnost. 
Přístroj obsahuje technické moduly a dotykový monitor pro snadné 
ovládání. Jeho cena je 2 mil. 900 tis. Kč. Eva Nexus přináší soubor 
vylepšení a  inovací, které společně s  nejnovější generací nástrojů 
zvyšují efektivitu zákroků a  poskytují vyšší komfort a  bezpečnost 
pro operatéra i pacienta.

Nemocnice Kyjov představuje novinku: porodnický gauč pro přirozený porod 
Porodnice Kyjov rozšiřuje nabídku služeb pro maminky. Zakoupila 
inovativní porodnický gauč, který je navržen tak, aby podporoval 
přirozený průběh porodu a zvyšoval komfort rodiček. Toto speciál- 
ní zařízení umožňuje ženám zaujmout různé přirozené a  pohodl-
né polohy během porodu, což napomáhá jejich uvolnění a  volbě 
optimální pozice pro porod. Porodnické gauče patří mezi moderní 
zdravotnické pomůcky, které jsou využívány v porodnicích preferu-
jících přirozené porodní postupy. Klade důraz na pohodlí maminek. 
Gauč je vybaven opěrkami a širokým spektrem příslušenství, které 
zajišťují maximální flexibilitu a  variabilitu. Poskytuje také místo 
pro doprovod. Součástí gauče je bohaté příslušenství – vedle sklá-
dací žíněnky nebo podhlavníku jsou to nejrůznější polohovací vaky 
různých velikostí a  tvarů. Pohovka je pružná a  příjemná na  dotek, 
což zajišťuje příjemný zážitek pro maminky a samozřejmě je dez-
infikovatelná. Přibyla k  dalším benefitům zdejší porodnice jako 
je rodinný pokoj, nadstandardní pokoj, rautové stravování, tejpy, 

aromaterapie nebo speciální napářka, které maminky při návštěvě 
porodnice v  Kyjově mohou v  případě zájmu využít. „Stoprocentní 
je využití našich nadstandardních pokojů nebo předporodních kur-
zů. Je vidět, že novopečené maminky mají zájem o  pohodlí i  prů-
běh svého porodu, a  my je v  tom plně podporujeme,“ zdůrazňuje 
MUDr. Pavel Kostka, primář gynekologicko-porodnického oddělení 
Nemocnice Kyjov s tím, že v první polovině roku 2024 se v Porodnici 
Kyjov narodilo 368 dětí, všechny z jednočetných těhotenství. Chlap-
ci výrazně převládali nad děvčaty s počtem 218 chlapců a 150 děvčat. 
Císařský řez byl proveden v  19,2 % případů. Porodnice Kyjov může 
svým klientkám nabídnout moderní a  komfortní řešení, která při-
spívají k jejich pohodě a přirozenému průběhu porodu. Porodnický 
gauč je přizpůsobitelný dle přání rodičky, polohovatelný, skládací 
a snadno přenositelný, což jej činí ideálním nástrojem pro podporu 
přirozeného porodu.
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ZE SPORTU
Stolní tenisté zahájili novou sezónu
Náročnou letní přípravou odstartovali stolní tenisté sezónu 
2024/2025. Kromě pravidelných srpnových tréninků v sokolovně se 
skupina šesti dětí a čtyř trenérů zúčastnila také náročného týdenní-
ho soustředění, které organizoval klub hrající extraligu žen - Morav-
ský Krumlov. Na závěr kempu se konal otevřený turnaj jak mláde-
že, tak i  dospělých. Lucie Šlampová získala zlato v  kategorii do  11 
let. Trenér David Novák vyhrál svou kvalifikaci a z hlavní soutěže si 
odvezl bronz, když v  semifinále nestačil na  Radka Skálu hrajícího 
extraligu za Havlíčkův Brod.

Další významnou letní akcí byl víkend plný stolního tenisu u nás 
ve Vracově. Na sobotu 31. 8. přijal naše pozvání reprezentační trenér 
žáků do 13 let a zároveň mentor projektu Hledáme budoucí olym-
pioniky - pan Aleš Sviták. Od  deváté ranní hodiny se v  sokolovně 
střídaly skupinky vracovské mládeže od začátečníků až po pokročilé 
a naši trenéři se školili v nejmodernějších tréninkových postupech. 
Den nabitý informacemi jsme zakončili rozborem videa až v  půl 
deváté večer.

V neděli 1. 9. jsme navázali celodenním klubovým soustředěním. 
Dopolední trénink mládeže a  následně i  dospělých zpestřila svou 
přítomností česká reprezentantka a  mistryně ČR Karin Grofová 
z SKST Hodonín. Děti i dospělí tak měli skvělý zážitek a taky další 
motivaci do odpolední fáze. Mládež měla před odpoledním trénin-
kem meziprogram v kuželně, kde se jim věnoval Petr Bábík, které-
mu tímto moc děkujeme za parádní program, stejně tak jako vedení 
oddílu, které nám kuželnu poskytlo.

Následovala hodina nácviku servisu, která plynule přešla na nava-
zující dvouhodinový náročný trénink. Po  nich nastoupili za  zelené 
stoly opět dospělí.

Do právě startující nové sezóny tak půjdeme kvalitně připravení. 
Bude to potřeba, v mládežnických kategoriích máme letos ambice 
dosahovat pravidelně na přední příčky na okresní (BTM C), krajské 
(BTM B), ale i  na  celostátní úrovni (BTM A). Tyto ambice se nám 

potvrdily hned v  prvních zářijových turnajích, ze kterých se nám 
povedlo přivézt medaile, napříč věkovými kategoriemi z okresních 
i celorepublikových turnajů.

Chystáme také pořádání celkem pěti turnajů mládeže u  nás 
ve  Vracově - 5. 10. okresní BTM C U11 a  U15, 28. 10. okresní přebo-
ry U13 a U19, 12. 4. krajský BTM B U17+U19, 13. 4. krajský BTM B U11 
a nakonec 1. 5. budeme hostit žebříčkový okresní turnaj U11 a U15.

Dospělí budou bojovat zejména v dlouhodobých soutěžích druž-
stev. A tým má cíl probojovat se i letos do finále play-off Krajské sou-
těže 1 a  pokusit se postoupit do  divize. V  Béčku budou pravidelně 
dostávat příležitost mladí hráči a jejich cílem bude setrvání v soutě-
ži. C, D i E tým mají cíle stejné - pohybovat se v přední části tabulky.

Sezóna bude náročná a neobejde se bez podpory ze strany našich 
sponzorů a také města Vracov - děkujeme všem za podporu. Sledo-
vat nás můžete na  našich stránkách pinecvracov.cz a  také na  face-
booku, Instagramu, YouTube i  TikToku - všude nás najdete jako 
pinecvracov. Výsledky zápasů budou pravidelně i  na  infokanálu, 
stejně jako pozvánky na  domácí utkání všech týmů dospělých, či 
turnaje mládeže - přijďte nás podpořit, jste vítáni :)

David Novák 

David	Novák	(vlevo)	3.	místo	na	turnaji	v	Moravském	Krumlově

Soustředění	Moravský	Krumlov

Karin	Grofová
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Lucie	Šlampová	(uprostřed)

Víte, že...?
Stolní tenis patří k  vůbec nejrychlejším 
sportům. Celosvětově patří také k  abso-
lutně nejrozšířenějším sportům, a  to jak 
na  závodní, tak i  na  rekreační úrovni. Je to 
taktéž velice komplexní sport, kde kromě 
fyzických předpokladů a  úderové techniky 
záleží též výrazně na  psychice, schopnos-
ti soustředění a  taktické vyspělosti hráče. 
Na  vyšší závodní úrovni patří stolní tenis 
k fyzicky, silově a pohybově velmi náročným 
sportům. Naopak na nižší a rekreační úrovni 
lze „pinec“ provozovat i při ne velkých náro-
cích na fyzickou kondici.

Tenisové okénko
Příprava kurtů na jarní sezónu v návaznosti 
na  hezké počasí proběhla relativně rychle. 
Členové oddílu se sešli o  dubnových víken-
dech v  hojném počtu, aby již na  začátku 
května mohli začít hrát i  trénovat. Tahou-
nem všech brigád byl jako vždy předseda 
oddílu Petr Lukeš se synem Dominikem, 
který organizoval brigádnické dny a poctivě 
zapisoval účast všech tenisových nadšenců. 
Stahování staré antuky, rozvoz nové, válco-
vání i úprava lajn je každoročním koloritem 
před začátkem tenisové sezóny. Celkově čle-
nové oddílu odpracovali na  kurtech na  jaře 
i během celého roku bezmála 400 hodin.

Během roku se naši tenisté zúčastnili 
několika tenisových amatérských turnajů. 
Za  zmínku stojí finálová účast Dominika 
Lukeše na  turnaji ve  Starém Městě u  Uher-
ského Hradiště TEKUZA 2024, nebo finálová 
účast na turnaji ROKO-MOTOR dvojice Petr 
Lukeš a  Radek Hylš. Na  konci léta proběhl 
již tradiční zápas družstev mezi Bučovice-
mi a  Vracovem, kde hlavními organizátory 
za Vracov jsou Petr Lukeš a za Bučovice syn 
našeho rodáka Petra Petržely, Martin. Naši 
borci opět zvítězili a  prokázali tak poctivý 
přístup při polykání tréninkových dávek 
i nabírání fyzičky ve "Vracovské Důbravě". 

Jarní sezóna závodního tenisu se nese 
ve  znamení zápasů družstev. Vzhledem 
k  absenci slabšího pohlaví v  rámci našeho 
oddílu nejsme schopni sestavit družstva, 
kde je nutná účast čtyř mužů a  dvou žen. 
Proto například Ondra Lejsal musí hrát 
za  Veselí n/M nebo sourozenci Lukášovi 
za Jiskru Otrokovice. Výše jmenovaní zazna-
menali v  těchto soutěžích několik důleži-
tých vítězství a připsali si tak i několik bodů 
do celostátního žebříčku.

Začátkem léta pak začínají individuální 
tenisové turnaje ve  dvouhře a  čtyřhře, kde 
se dařilo zejména Martinu Lukášovi, který 
vyhrál silně obsazený turnaj v  Olomouci 
na  dvorcích MILO a  poté i  ve  čtyřhře turnaj 
v  Kroměříži, který měl mezinárodní účast. 

I  když je Martin v  kategorii starších žáků 
teprve prvním rokem, daří se mu posouvat 
na  celostátním žebříčku do  vyšších pater 
a  finálové a  semifinálové účasti na  dalších 
turnajích jsou velkým příslibem do budouc-
na. Lukáš Lukáš se snaží prosadit v  katego-
rii dorostenců, kde se mu podařilo vyhrát 
některé zápasy v  družstvech i  v  rámci indi-
viduálních turnajů ve  dvouhře a  čtyřhře. 
Oba tenisté trénovali a  trénují 4x týdně 
pod dozorem Kateřiny Siskové a  Stanislava 
Nebojsy na vracovských i otrokovických kur-
tech a snaží se posouvat dál ve svých teniso-
vých dovednostech.

Na  podzim nás ještě čekají na  našich 
kutrech tradiční amatérské turnaje pod 
záštitou starosty města Petra Fridricha. 
Ty budou faktickým zakončením tenisové 
sezóny. 

Tímto bych chtěl poděkovat všem členům 
tenisového oddílu, kteří se zúčastnili všech 
prací na našich kurtech, pracovníkům města 
a  VPS Vracov, kteří se podíleli během roku 
na  různých úpravách a  opravách našeho 
sportoviště i  představitelům radnice, kteří 
aktivně podporují náš oddíl.

Lukáš Lukáš, člen výboru TK Vracov
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FC Vracov muži
Do  nové sezony 2024/25 v  8. lize (býv. okresní přebor) jsme vstou-
pili se třemi posilami. Z B.Ratíškovice k nám přestoupil středopolař 
Martin Kordula, oživili jsme registraci našemu bývalému vynika-
jícímu útočníkovi Petru Lopraisovi, který nám přislíbil spolupráci 
a z dorostu přešel do mužů nadějný Hynek Klimek. Počítali jsme, že 
z dorostu přejde i Matyáš Mívalt, ale ten s fotbalem skončil. Trenér 
Ivo Gaspar s  vedoucím týmu Pavlem Lopraisem st., mají k  dispo-
zici kádr 22 hráčů. Jsou to: brankáři Adam Zálešák a Martin Bábík, 
hráči: Karel Půček, Jožka Šebesta, Radek Knee, Rosťa Mlček, Tomáš 
Gaspar, Jiří Kudlík, Ondřej Zmeškal, Matěj Svoboda, Víťa Říha, 
Martin Kordula, Fillip Vrážel, Martin Čožík, Hynek Klimek, Pavel 
Loprais, Tomáš Polanský, Staňa Otepka, Petr Loprais, Filip Fridrich, 
Samuel Rotrekl a Stanislav Kadleček. V rámci krátké přípravy jsme 
stihli odehrát pouze dva přípravné zápasy - Svatobořice - FC 10:4, 
FC – Nedakonice 4:2 a  1. kolo okresního poháru Bzenec B - FC 4:1. 
Hráči by však měli zlepšit účast jak na trénincích, tak na zápasech, 
pokud chtějí hrát o přední příčky v tabulce. O postupu do vyšší tří-
dy zatím nemůže být řeč. Tréninky jsou stále dvakrát v týdnu - úterý 
a pátek. V úterý je účast slabá a v pátek, no dejme tomu, dostačují-
cí, proto fyzická kondice našeho týmu je taková, jaká je! Ještě že je 
povoleno hokejové střídání, to je pro některé hráče záchrana. Také 
odpovědnost vůči kolektivu některým hráčům chybí, proto se náš 
tým ještě k žádnému utkání nesešel v optimální sestavě. I přes tyto 
a množství dalších problémů a výmluv doufáme, že se hráči doká-
žou vyhecovat k tomu, aby nám předváděli hru, na kterou se bude 
dát dívat. Zatím to vypadá, že se můžeme v tabulce opět pohybovat 
kolem čtvrtého, pátého místa. Úvod mistrovské sezony nám vyšel, 
po  výhře v  Suchově 0:3 jsme doma porazili houževnaté Dubňany 
B 3:2. Další dva zápasy jsme ale vyhořeli, ve Bzenci jsme se porazili 

Z VRACOVSKÉHO FOTBALU

sami 2:1 (domácí kopali dvě penalty a vyloučen byl Zálešák) a doma 
jsme po první půli zcela zaslouženě prohrávali s Vacenovicemi 0:3, 
které nás předčily zejména v rychlosti. Po několikerém střídání hos-
tů se nám podařilo ve  druhém poločase snížit na  přijatelných 2:3. 
V dalším zápase na domácí půdě jsme sice porazili Kněždub 4:1, ale 
tento zápas měl velmi slabou úroveň. Další mistrovské utkání z 15. 
9. - v Násedlovicích se kvůli dešťové kalamitě odehraje až po sezoně 
v sobotu 16. 11. Takže do konce soutěže nám zbývá ještě odehrát osm 
utkání. Situace v tabulce: první tři týmy Velká, Dambořice a Bzenec 
B mají po 12 bodech , dalších pět týmů má 9 bodů-Vracov, Hr. Lhota 
B, Kněždub, Kyjov B a Vacenovice.

Dorost
Po sestupu z krajského přeboru do 5. ligy JmKFS sk. C máme v sou-
těži jen jedno družstvo. Realizační tým, který zůstal ve  stejném 
složení - Jirka Šafář, Tonda Píštěk a Broňa Chovanec, má k dispozici 
tento kádr: Štěpán Štván, David Pres, Vojta Klimek, Jakub Frelich, 
Šimon Němeček, Marek Šlampa, Adam Juřík, Tomáš Fridrich, Jan 
Loprais, Tomáš Hynčica, Štěpán Gasnárek, Filip Fridrich, Štěpán 
Marek, Michal Londin, Lukáš Pavlíček, Jakub Tichý, Tadeáš Frelich, 
Patrik Štěpaník a  Jonáš Motáň. U  dorostenců byla během minulé 
sezony velká fluktuace, více jak polovina kádru nám odešla nebo 
skončila. Do  nové sezony přišlo několik šikovných hochů ze žáků, 
kteří do  kádru zapadli. Kluci trénují třikrát v  týdnu - úterý, středa, 
pátek. Příprava v týdnu je u těchto hochů složitá, protože polovina je 
jich různě po internátech na školách a stíhají stěží páteční trénink. 
Záleží jen na nich, jestli si v týdnu zatrénují v místě své školy. Např. 
Adamu Juříkovi jsme zajistili možnost trénovat na STARTu Brno.

V  přípravných utkáních na  sezonu dorostenci porazili Hluk 3:2 
a Boršice 4:2. Novou sezonu začali remízou v Lanžhotě 4:4 a domácí 
prohrou s Krumvířem 1:2. Následovala šňůra čtyř vítězství s Velkou 
3:0, St.Poddvorovem 14:0, v Kyjově 3:0 a Vnorovy/Zarazice 7:0. Cel-
kem dobrá šňůra, doufáme, že v ní budou dorostenci dál pokračovat 
a udrží se na špici tabulky i nadále. V tabulce jsou dorostenci zatím 
na  druhém místě za  vedoucími V. Pavlovicemi, se kterými máme 
shodně 13 bodů, ale o zápas více, 3. Brumovice 12 bodů, 4. Lanžhot 
a 5. Podluží s 11 body.

Žáci 
Hrají krajskou soutěž sk. B. Realizační týmy u žáků zůstaly ve stej-
ném složení jako v minulé sezoně. Starší žáky vedou David Prokeš 
a Roman Hrabec. Mají k dispozici 14 starších žáků, problém máme 
na  postu brankáře, protože činnost ukončil Jáchym Baťka. Pokud 
je potřeba, vypomohou kluci z  mladších žáků. Kádr starších žáků: 
Tomáš Hrabec, Michal Dobešek, Jan Dvořan, Šimon Poula, Jonáš 
Paták, Samuel Frelich, Jakub Zábranský, Dominik Eliáš, Lukáš Vopra-
vil, Arťom Anaňjev, Robin Poláček, Sebastian Raiskup, Josef Churý, 
Tobias Fryšták.

První dvě kola o  prázdninách jsme si museli tradičně přeložit 
kvůli dovoleným. Sezonu jsme začali prohrou v  Lanžhotě, potom 
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následovaly tři výhry: 6:0 s  V. Pavlovicemi, 6:0 s  Mikulovem a  3:2 
v  Těšanech, poslední byla remíza 1:1 s  Mutěnicemi/Dubňany. Pro-
zatím si držíme 3. místo za týmy Modřic a FKD, které ještě nezavá-
haly. Za námi je tlačenice, 9 bodů mají Bohdalice, Slavkov, Mikulov 
a Lanžhot. V zápasech kluci podávají slušné výkony a je vidět, že se 
již něco naučili. Jenom je někdy potřeba upřednostnit víc kolektivní 
hru, přestože v týmu máme i výrazné individuality. 

Mladší žáci 
Tento tým trénují Jarek Lunga a  Olin Bábík, vypomáhá jim Martin 
Bábík. Kádr týmu: Schneider Matthias, Řezník Vojtěch, Pospíšil 
Ondřej, Šafář Matyáš, Tomek Lukáš, Novák Tomáš, Drozdy Michal, 
Lunga Jaroslav, Anaňjev Daniel, Šafář Kryštof, Marek Štěpán, Kůr 
Marek, Kůr Lukáš, Toman Ondřej. Po pěti soutěžních utkáních mají 
kluci na  kontě dvě výhry, dvě remízy a  jednu porážku. V  tabulce 
jsou na 6. místě se ziskem 8 bodů. Už i v této kategorii jsou v zápa-
sech velké emoce, které kluci předvedli zejména v domácím utkání 
s Vel. Pavlovicemi. Proti fyzicky silnějšímu soupeři odvedli vynikají-
cí výkon a málem se jim podařilo získat tři body, smolnou brankou 
v závěru rozhodl soupeř o remíze. Také zde je vidět dobrá práce tre-
nérů, za kterou se jim kluci snaží odměnit stále se zlepšujícími výko-
ny v utkáních. Jen tak dále.

Mistrovské utkání žáků 7. kolo v Modřicích je přeloženo na sobotu 
9. 11. v 9.00 a 10. 45.

Přípravky
V  soutěžích máme přihlášena čtyři družstva, ve  skupině Veselsko 
starší a mladší a ve skupině Hodonínsko také starší a mladší druž-
stvo. Dále máme i  družstvo minipřípravky, kam nám přicházejí 
děti již od  čtyř let. Trenérský tým tvoří Jirka Dolan, Laďa Moudrý, 
Ivo Vorálek, Martin Londin, Jan Kyjovský, Lukáš Vrána, Lukáš Kubo-
šek, Roman Dobeš a  Lukáš Londin. Před sezonou měly přípravky 

soustředění ve  Vracově na  Domečku, které si všichni pochvalova-
li. V přípravkách máme nyní “hafel“ dětí, každá přípravka má svou 
skupinu, kde si trenéři dělají jak tréninkovou docházku, tak roz-
dělení dětí k  jednotlivým zápasům. U  mladších přípravek nejsou 
výsledky rozhodující, hlavní je, aby děti bavil pohyb, hra a kamarád-
ství v kolektivu a postupně se učily fotbalové abecedě. Ve starších 
přípravkách už je vidět posun dětí v kvalitě při zápasech, i vítězství 
potěší. Doufáme, že se nám z nich podaří vychovat dobré hráče, kte-
ří nás budou svojí hrou bavit. Samozřejmě rádi přivítáme do našich 
řad další děti, které mají o pohyb a kopanou zájem.

Tréninky žáků a přípravek jsou lichý týden ve Bzenci a sudý týden 
ve Vracově, případně dle pokynů trenérů.

Sdružený tým fotbalové přípravky
FC Vracov a TJ Slovan Bzenec

PŘIJĎTE MEZI NÁS
hledáme další kluky a holky ve věku od 5 do 10 let

TRÉNUJEME V PONDĚLÍ A ČTVRTEK 17 :00 - 18 :30

 střídavě na fotbalovém stadionu ve Vracově a Bzenci

Martin Londin tel. 723 689 986, Lukáš Vrána tel. 728 368 326, Ladislav Moudrý tel. 776 791 448
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Národní házená – Mezizemská utkání Čechy vs Morava 2024
V  severomoravské Studénce se o  druhém 
zářijovém víkendu hrála tradiční utkání 
Západ vs Východ. V  ženských kategoriích 
byla do  reprezentačních výběrů nomino-
vána i  děvčata TJ Sokol Vracov. V  sobotu se 
hrály přípravné zápasy se severomoravský-
mi družstvy a v neděli už naostro. 

Proč se hraje Východ vs Západ a ne Morava 
vs Čechy? Česká házená na Moravě má pod-
statně menší základnu než česká část (tam 
je to především západočeská oblast) a tak se 
k Moravě připojila východočeská oblast, aby 
zápasy byly vyrovnanější. Jedině v  katego-
rii mužů se hrálo opravdu Morava vs Čechy 
13:23 (8:12). Jedinou výhru vybojovali junioři 
Východu 21:19 (9:11).

Každé úterý a pátek od 16 hodin na soko-
lovně.

Nábor v září

Přípravka národní házené
Mladší přípravka (děvčata a chlapci do 7 let) nemá ve Vracově ještě tak dlouhou historii,
přesto jsme v průběhu tohoto školního roku zvládli poskládat až tři různé týmy.
Vzhledem k tomu, že děti ještě nejsou většinou schopné hrát klasickou národní házenou
a naučit se pravidla, učí se na trénincích úplné základy – chytání, správné házení, postřeh,
střelbu, spolupráci s ostatními na hřišti i základní návyky potřebné pro národní házenou. Při
zápasech pak hrají s výrazně jednoduššími pravidly a menším počtem hráčů – s jedním
brankařem a třemi hráči v poli, kteří současně útočí i brání. Velkou výhodou je
jednoduchost a rychlost hry, děti zápasy baví, užívají si první góly a vítězství, učí se i prohrávat.
V Jihomoravské oblasti, kde naše děti v tomto školním roce soutěžily, jsme se rozhodně
neztratili a obsadili jsme celkové druhé místo.

Družstvo	 juniorek	 východu:	 v  prostřední	 řadě	 od  třetí	 zleva	 Adéla	 Chlustinová,	 Adéla	Dobešová,	
Amálie	Varmužová
Výsledek	utkání	juniorek	Východ	vs	Západ	23:23	(10:10)

Družstvo	žen	Východu:	ve spodní	řadě	zleva	Barbora	Slavíková,	Aneta	Lopraisová	a v prostřední	řadě	
vpravo	trenér	Libor	Bulička
Výsledek	utkání	žen	Východ	vs	Západ	18:26	(7:15)

A tady	skupinka	vracovských	zástupců	na letoš-
ním	 ročníku:	 zleva	 Amálie	 Varmužová,	 Aneta	
Lopraisová,	 Adéla	 Dobešová,	 Barbora	 Slavíko-
vá,	Adéla	Chlustinová,	dole	trenér	družstva	žen	
Východu	Libor	Bulička
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SUNNY POWER s.r.o., nám. Míru 616, 696 42 Vracov
Telefon: +420 604 618 098, +420 777 422 330, E-mail: info@sunnypower.cz

www.sunnypower.cz

0% úrok a splatnost až 15 let

pokrytí 90% výdajů předem

50% dotace na baterie

30% dotace na fotovoltaiku

Chcete se dozvědět více? Zavolejte nám nebo se za námi zastavte osobně do Vracova.

Naše firma Naše firma již více jak 15 let projektuje, instaluje a servisuje fotovoltaické systémy 
do firmem, jako je ta Vaše. Klienti si nás vybírají pro naši spolehlivost a řešení na klíč, 
které jim ubere spoustu starostí. Vyhodnotíme Váš projekt a navrhneme optimální 
řešení, vyřídíme dotaci, vytvoříme projektovou dokumentaci, kvalitně Vaši FVE 
nainstalujeme a hlavně se k Vám po realizaci nepostavíme zády. Součástí naší práce 
je totiž i následná pravidelná údržba či rychlý záruční a pozáruční servis.

Jste živnostník nebo vlastníte firmu? Zvažujete pořízení fotovoltaiky?
A zaregistrovali jste již aktuálně vypsanou velmi výhodonou dotaci?
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tel. 518 398 765
kariera@candyplus.cz

www.candyplus.cz

Buďte součástí výroby cukrovinek pro celý svět!

ROZŠIŘUJEME VÝROBNÍ KAPACITY 
A HLEDÁME ŠIKOVNÉ KOLEGY A 
KOLEGYNĚ DO NAŠEHO TÝMU

Nabízíme příležitost spolehlivé zručné pracovníky
výrobní operátory, seřizovače,

i výrobní administrativu.
Práce v čistém potravinářském provozu a zajímavé 
finanční ohodnocení
PŘIPOJTE SE K NÁM A DĚLEJTE SVĚT SLADŠÍ S NÁMI!

DÁLE NABÍZÍME: 
✓ týdnů dovolené
✓ Nadstandardní příplatky směnnost
✓ Příspěvek na penzijní 

připojištění
✓ Příděl
✓ Firemní stravování
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TAKOVÉ TO BÝVÁVALO… PAMATUJETE?
VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ V ROCE 1964
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VZPOMÍNÁME NAD STRÁNKAMI  
VRACOVSKÉHO ZPRAVODAJE  

Z ROKU 1987
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Doplňte vhodně scházející křestní jméno: 

 

Točí se, jak __________ v čepici 

Nemůžu tomu uvěřit, připadám si jako __________ v Říši divů. 

To jsem z toho __________! 

Takhle večer už u rybníka nikdo nebývá, můžeš tam klidně vlézt na __________. 

Na alkohol si dává od jisté doby pozor, pije s __________. 

Když jsem byl mladý, bylo zakázáno nosit dlouhé vlasy, tomu účesu se říkalo __________. 

Během kurzu první pomoci jsme dýchali do __________. 

Co se pořád vrtíš? Seď klidně, nebo máš tanec sv. __________? 

Tohle normální člověk nemůže vydržet, mě by z toho už klepla __________! 

Buď už zticha! Ječíš tady jak __________ u splavu! 

Do ulice se přistěhoval nový soused – je to typický „pražskej __________“. 

V naší práci si často připadám jako v __________ vidění. 

Konečně dnes na nebi svítí __________. 

Vyhrála jsem lístky na divadelní představení Je dobré míti __________. 

V lese za naší chatou se objevila liščí __________. 

Francouzům se říká __________. 

Běž domů __________, čeká Tě __________! 

Za jízdy v trolejbusu se všichni držte __________, ať nespadnete! 

V televizi hrála Muzikantská __________ a pak __________, postrach ulice. 

Můj nový kolega se jmenuje __________ – lovec žen. 

Naše švestky postihla __________, museli jsme je všechny vykácet. 

Byla jsem v šoku, promenádovala se tam jenom tak v rouše __________. 

Pořádně to maso očisti, aby na něm nezůstala ani žádná malá __________. 

Jak budeš míchat tu sádru, vem si na to tu zednickou  __________. 

TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI SE ZDEŇKEM GLOZEM
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DOŽÍNKY 2024
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LÉTO VE VRACOVĚ 2024


